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Slovesnost na Kadinjači

Dali so življenje, 
da bi mi živeli

Nič nas ne bo
presenetilo

Damjan Križnik

Kaj, če bi zagorelo? Ali bi 
znali uporabiti aparat za gaše
nje? Bi znali pomagati ponesre
čenemu človeku, da bi preživel, 
ali pa bi ga s svojimi neveščimi 
»posegi« še hitreje spravili pod 
rušo?

Veliko jih je, ki so v teh dneh 
razmišl jali o tem. Morda jih je še 
več, ki bi na tako zastavljeno 
vprašanje le skomignili z rameni 
in zardeli. Današnji vrh akcije 
»nič nas ne sme presenetiti« je 
zato idealna priložnost, da se 
spopademo in obračunamo s 
takim neznanjem. Pa čeprav se 
bomo tokrat le »igrali« potrese, 
poplave, požare, letalske napa
de, sovražne diverzije in po
dobne igre. Že jutri nas namreč 
vse to lahko tudi doleti...

»Da, pripraviti ljudi do tega, 
da bi lahko kljubovali morebit
nim naravnim nesrečam ali so
vražnikovim razdejanjem, je 
glavni namen akcije nič nas ne 
sme presenetiti, ki traja že od 
april a sem, zdaj pa prehaja v svoj 
vrh,« pripoveduje Julij Planinc, 
predsednik odbora sindikatov 
Slovenije za l judsko obrambo in 
družbeno samozaščito. »Že do
slej smo pripravili najrazličnejše 
vaje, katerih namen je bil ugo
tavljati naše obrambne sposob
nosti, le da v tako širino še nikoli 
nismo šli. Računamo, da bo v ak
ciji sodelovala kar polovica Slo
vencev in Slovenk! Razveseljivo 
pa je tudi dejstvo, da so se v vseh 
organizacijah združenega dela

Juti) a tanine

živahno pogovarjali o pripravah 
na morebitno presenečenje, tako 
da so že pred tem sklepnim deja
njem delavci dojeli bistvo in 
namen akcije.«

O tem, kako je akcija »nič nas 
ne sme presenetiti«, uspela, 
bodo ugotavljale številne anali

ze, že sedaj pa lahko trdimo, da 
smo se z njo dobro oborožili 
proti morebitnim nesrečam ali 
razdejanjem. Številne organiza
cije združenega dela so poskr
bele za kolektivno zaščitno 
opremo, se oskrbele z sredstvi za 
prvo pomoč ponesrečenim, ure
dile so si zaklonišča... Sindikati 
so si še posebej prizadevali tudi 
za nakup vsaj enomesečne za
loge živil, drugih dobrin in ne na
zadnje tudi zagotovitev surovin 
in goriv za nemoten potek proi
zvodnje.

Drugi dan akcije »nič nas ne 
sme presenetiti«, ko bomo že 
odpravili »razdejanja«, prema
gali »sovražnika« in rešili »ra
njence«, bo bolj prijeten. »V 
domala vseh krajevnih skupno
stih bodo pripravili kulturne 
programe in organizirali bodo 
pohode po poteh partizanskih 
br.gad, orientacijske pohode, 
športne prireditve in podobno. V 
številnih krajevnih skupnostih pa 
pripravljajo tudi partizanske mi
tinge in prikaze sredstev civilne 
zaščite,« nadaljuje Julij Planinc 
in končuje:

»Čim bolj in bolje bomo pri
pravljeni, tem manjša bo verjet
nost, da bi prišlo do kakšnega 
presenečenja. Sodeč po zavzetih 
pripravah, pa že lahko rečem, da 
se nam tega ni treba bati. Slabosti 
bomo tako ali tako odkrili v ana
lizah in jih v bodoče tudi odprav
ljali. In tudi organizirali se bomo 
še bolje...«

Predsednik republike tova
riš Tito je ob 38-letnici legen
darne užiške republike in 35-let- 
nici svobode tega mesta na Kadi
njači odkril spomenik borcem 
užiškega delavskega bataljona,

. ki so na tem mestu darovali naj
več, kar so imeli, da bi krili umik 
glavnine partizanskih sil in glav
nega štaba. Slovesnosti so se 
udeležili najvišji državni in par
tijski voditelji, delegacije repu
blik in pokrajin ter več kot 
100.dOO ljudi iz teh krajev in iz
vse Jugoslavije.

'
Predsednik Tito je v slavnost

nem govoru med drugim dejal, 
da so na tem kraju leta 1941 pi
sali eno najsvetlejših strani na
šega narodnoosvobodilnega boja 

j in socialistične revolucije. Pri
sotnost borcev, mladine in ljud
stva teh krajev na prizorišču ve
like bitke ob odkritju veličast
nega spomenika je izraz dolž

nega spoštovanja in najgloblje 
zahvale tistim, ki so dali svoja 
življenja za svobodo, neodvi
snost, bratstvo in enotnost naših 
narodov in narodnosti ter za pra
vico, da si sami in po svoji volji 
oblikujejo prihodnost.

Med udeleženci velike slove
snosti so močno odjeknile Titove 
besede o našem oboroženem 
boju, razvoju naše socialistične 
skupnosti in neuvrščeni politiki 
Jugoslavije: »V osvobojenem
Užicu je KPJ prvič svobodno 
delovala. Tam so se pod njenim 
vodstvom razvile vsestranske 
družbenopolitične gospodarske, 
kulturne in druge dejavnosti. 
Prvič se je v praksi uresničila vi
zija bodoče družbene ureditve.

Prva oaza svobode v tako ime
novani Hitlerjevi evropski trd
njavi ni bila le jugoslovanskega, 
temveč tudi mednarodnega po
mena. Dala je spodbudo za kre

pitev odporniškega gibanja In 
učvrstitev protifašističnega raz
položenja v svetu.

Havanska konferenca vodite
ljev neuvrščenih držav je potrdi
la, da velikanska večina držav 
vidi oporo za svojo neodvisnost 
in nemoten razvoj prav v politiki 
neuvrščanja. Ponekod sicer re
zultate havanske konference ra
zlagajo različno, enostransko, jih 
maličijo, nekateri so tudi upali, 
da se bo enotnost našega gibanja 
skalila. Toda tisto, kar je v inte
resu vseh in kar nas združuje, je 
bilo precej močnejše od razlik.

Veliki uspehi, ki smo jih dose
gli in jih dosegamo na vseh po
dročjih, so najbolj zgovorna po
trditev pravilnosti naše sociali
stične samoupravne poti. Zato 
moramo še toliko bolj zavzeto 
izkoreninjati vse, kar bi utegnilo 
zavirati naš prihodnji razvoj,« je 
med drugim poudaril tovariš 
Tito.

Sestalo se je predsedstvo sveta Zveze sindikatov Jugoslavije

Opredelitev nalog

Predsedstvo sveta Zveze 
si 'ikatov Jugoslavije, ki se je 
sr alo minuli četrtek v Beogra
du, je razpravljalo o več po
membnih temah. Podrobneje o 
razpravi b mo poročali drugič, 
saj tokrat tega ne moremo storiti, 
kar smo zaključili ' edakcijo lista 
prav v času, ko je zasedalo pred
sedstvo. Mimo tega pa bodo ne
katere izmed obravnavanih tem 
tudi predmet razprave na bližnji 
seji sveta Zveze sindikatov Jugo
slavije.

Predsedstvo sveta Zveze sin
dikatov Jugoslavije — sejo je 
vodil Mika Spiljak, predsedujoči

v predsedstvu — je v prvi točki 
dnevnega reda proučilo predlog 
nalog zveze sindikatov v sedanjih 
razmerah gospodarjenja in pri 
dobivanja dohodka ter položaj 
posameznih panog in dejavnosti. 
V nadaljevanju so člani predsed
stva izoblikovali več zanimivih 
predlogov o tem, kako reševati 
aktualne probleme pri zaposlo
vanju, izobraževanju in socialni 
varnosti začasno nezaposlenih 
oseb. Razpravljali so tud; o poli
tiki vračanja jugo.^ovanskih 
delavcev z začasnega dela v tujini 
ter o izobraževanju njihovih 
otrok v tujini.

Naslednja točka dnevnega 
reda seje predsedstva je bila in
formacija ostanovanjski gradnji, 

mciranju oziroma regresi- 
. 1 toplih obrokov ter o regre
sih . a letni oddih v prihodnjem 
letu Slednji ra se je predsed
stvo sveta izrti !o o predlogu sa
moupravnega spo .' 'uma o med
sebojnih pravicah, dolžnostih in 
odgovornostih med svetom ZSJ 
in delovno skupnostjo ter o pred
logu sklepa o rebalansu plana 
prihodkov in odhodkov sveta 
ZSJ. Z. B. V.
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Odgovornost Težave terjajo hitre ukrepe 
sindikata

Marjan Horvat Damjan Križnik

Dan, ko se bodo zbrali dele- 
g ti na prvi konferenci Zveze 
sindikatov Slovenije, po mari- 
borskem kongresu, se hitro pri
bližuje. Sicer pa so priprave 
iian jo stekle že povsod. In bržčas 
bode dosegle »vrelišče« že pri
hodnji teden, ko bodo delegati 
prejeli osnutke dokumentov, o 
katerih bo razpravljala konfe
renca. Toda delegati bi ravnali 
hudo narobe, ko bi .gradivo le 
prebrali in ga obdržali sami zg*e. 
To namreč ne bi bila javna raz
prava, ki naj dopolni vsebino do
kumentov, hkrati pa jo sooči z 
razmerami v vseh samoupravnih 
okoljih.

Prav takšno javno razpravo pa^ 
ptiča kujemo.

Prav gotovo bo največ govora 
o tistem dokumentu, ki zadeva 
družbeno planiranje. Doslej 
osnovne organizacije zveze sin
dikatov niso posvečale dovolj 
pozornosti družbenemu planira
nju. Ponekod so tudi v občinskih 
svetih storili premalo za uspo
sabljanje sindikalnih aktivistov 
in delavcev za uspešno uresniče
vanje nalog in odgovornosti pri 
pripravljanju, sprejemanju in 
uresničevanju planov, čeprav so 
organi in organizacije zveze sin
dikatov sopodpisniki teh do
kumentov. Zato tudi osnovne or
ganizacije ne smejo biti le organi
zatorji javne razprave o samo
upravnih planih, temveč morajo 
izoblikovati tudi svoja stališča in 
usmeritve, ki bodo podlaga za 
njihovo dejavnost.

Tudi o tem se velja pogovoriti, 
ko bomo začeli z javno razpravo.

Čas, ko se izteka prva faza pri
prav na sprejemanje novih plan
skih dokumentov in ko je pred- 
nami najbolj zahtevno obdobje, 
v katerem moramo po demokra
tični poti uskladiti plane in jih 
potem sprejeti, moramo biti tudi 
priložnost, da ocenimo doseda
nje stranpoti sindikalnih organi
zacij pri uveljavljanju družbe
nega planiranja. Čaka nas odlo
čilen korak — resnično moramo 

c ti uresničevati zahtevo, da 
rajo delavci odločati o celot

nem dohodku in razporejati do
hodek za vse vrste porabe hkrati. 
Nič novega, bi lahko rekli, saj je 
tako zapisano v ustavi, v zakonu 
6 združenem delu pa tudi v šte
vilnih dokumentih, ki smo jih v 
sindikatih že sprejeli. Tem do
kumentom pa se bo bržčas kmalu 
»pridružil« tudi novi zakon o 
družbenem planiranju SRS ter 
stališča, ki jih bomo izoblikovali 
na naši konferenci. Pravzaprav 
lahko rečemo, da je število do
kumentov že dokajšnje. Ostaja 
torej le vprašanje, kako se lo
titi »oživljanje« zapisanih besed 
in kako naravnati politično ak
cijo sindikatov pri uveljavljanju 
takšnega družbenega planiranja 
v vseh samoupravnih skupnostih.

Tudi o tem bodo morali spre
govoriti na konferenci, saj upra
vičeno pričakujemo, da bo po
membna prelomnica v delu sin
dikata tudi na tem področju na
šega življenja in dela.

Republiški odbor sindikata 
delavcev kmetijstva in živilske 
industrije Slovenije se je na svoji 
peti razširjeni plenarni seji sez
nanil z izredno težkimi razme
rami v govedoreji, proizvodnji 
mleka ter prfteji in predelavi 
mesa, ki so jih'povzročili neus
klajeni ekonomski odnosi, še zla
sti pa stalne kasnitve pri usklaje
vanju cen živinorejskih proizvo
dov s proizvodnimi stroški in 
zavzel stališča, katerih uresniči
tev bo zahteval. Delegati so na
mreč zahtevali, da je treba ne
mudoma in zelo odgovorno rešiti 
sistemska vprašanja, ki bi jih v 
skladu z družbenim dogovorom 
o agroživilskem kompleksu mo
rali že zdavnaj rešiti. Opozorili 
so na odgovornost, da morajo 
biti sistemski ukrepi za prihodnje 
leto res sprejeti do letošnjega pr
vega oktobra, kot je predvideno, 
čeprav so podvomili v to, češ »če 
jih doslej niso uspeli, kako jih 
šele bodo.«

Delegati so tudi soglašali, daje 
treba na ravni živinorejske po
slovne skupnosti sproti usklaje

vati proizvajalčevo ceno živine 
ter stroške klanja in predelave, 
na tej osnovi pa naj potem dolo
čajo drobnoprodajne cene sve
žega mesa in mesnih izdelkov. Če 
pa zaradi življenjskih stroškov 
potrošniki tako ugotovljenih cen 
ne bi sprejeli, naj republika po
ravna razliko s kompenzacijo. 
Na seji so namreč menili, da jele 
s takimi dohodkovnimi odnosi 
moč umiriti tržišče z živino. S 
takim pristopom bodo izpolnjeni 
pogoji za načrtno proizvodnjo, 
za združevanje dela in sredstev, 
za povezovanje rejcev, klavnic in 
seveda tudi potrošnikov na 
osnovah skupnega prihodka. 
Takeoblike povezovanja morajo 
uveljavljati sestavljene organi
zacije združenega dela, sindikati 
— od republiškega odbora navz
dol do OOS — pa naj to delo ne
prestano spremljajo.

Nadalje so bili na seji mnenja, 
da je treba vsak primer republi
škega in regionalnega zapiranja 
tržišča z družbenopolitičnih in 
ekonomskih vidikov obsoditi in 
kritizirati, isto pa velja tudi za

parcialne rešitve, h katerim se 
zatekajo celo po regijah. Od
ločno so povedali, da bodo s 
skupnim in organiziranim naku
pom koruze, s preprečevanjem 
špekulacij in z intervencijami dr
žavnih rezerv preprečevali ne
normalna nihanja cen koruze in 
drugih krmil, kar bo v prirejo in 
predelavo vneslo potrebno sta
bilnost in dolgoročno proi
zvodno orientacijo. Za pokriva
nje letošnjih izgub, ki so posle
dica razlik med dejansko in do
govorjeno ceno živine, pa je 
treba najti rešitev v kompenzaci
jah, pri čemer naj sistem kom
penzacije razlik velja vse dotlej, 
dokler razlike ne bodo povsem 
odpravljene.

Največ kritičnih pripomb pa je 
bilo slišati na račun medrepubli
škega sodelovanja. Delegat žal
ske SOZD Hmezad je namreč 
povedal, da kmetje iz celjske re
gije prodajajo tudi do 40 odstot
kov živine na Hrvaško, ker so 
tam pač višje cene, v celjski klav
nici pa imajo praktično le trid
nevni delovni tednik, ker dva dni
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Uspeh z izjemami

preprosto nimajo kaj klati! De
legat iz Pomurja je potrdil, da se 
pri njih dogaja isto. Zato je bilo 
na seji slišati, da je treba medre
publiško dogovarjanje in uskla
jevanje pospešiti, za to pa si naj 
prizadevajo vsi družbenopoli
tični in družbenoekonomski de
javniki v republiki.

Seveda pa je treba pomesti 
tudi pred svojim pragom. Orga
nizacije združenega dela prede
lave mesa naj s smotrnim iska
njem notranjih rezerv, z delitvijo 
dela in preusmeritvijo obratov, s 
stimulativnim nagrajevanjem in 
drugimi ukrepi povečajo izkoriš
čenost razpoložljivih kapacitet, 
storilnost dela in dohodek. 
Uspešnost poslovanja naj ugo
tavljajo z medsebojnim primer
janjem stroškov in dohodka, kar 
bo nedvomno prispevalo k deli
tvi dela v tej dejavnosti, dolgo
ročno gledano pa tudi k združe
vanju dela in sredstev med pri
rejo in predelavo mesa.

■Predsednik Vinko Hafner v Kropi in Lescah

Veliko
v/ • wnerazčiščenega

Marjan Horvat

Minuličetrtek je predsednik 
RS ZSS Vinko Hafner s članom 
predsedstva Srečkom Mlinari
čem in sodelavci obiskal delovni 
kolektiv Plamen v Kropi in to
varno verig v Lescah. S pred
stavniki obeh kolektivov se je 
pogovarjal o uresničevanju sta
lišč RS ZSS o pridobivanju in 
razporejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne dohodke po 
vloženem delu. V obeh organiza
cijah združenega dela je, kot 
kaže, še veliko nerazčiščenih 
vprašanj, saj denimo v Tovarni 
verig imajo v javni razpravi prav 
ta čas osnutke potrebnih samou
pravnih aktov za delitev po delu, 
kajti lanski referendum, na kate
rem naj bi delavci sprejeli 
ustrezne akte, ni uspel. Bržčas pa 
velja še posebej omeniti, da v 
obeh kolektivih ni najbolj 
ustreznih rešitev za nagrajevanje 
ustvarjalnega dela pa tudi ne 
dela v težkih delovnih pogojih. 
Vinko Hafner se je seznanil z ne
katerimi novimi investicijskimi 
načrti v obeh organizacijah. Med 
te načrte bržkone kaže najprej 
uvrstiti prizadevanja obeh ko
lektivov za večjo modernizacijo 
proizvodnje, preusmeritev neka
terih proizvodnih programov v 
kakovostno boljše pa tudi za 
gradnjo novih proizvodnih 
zmogljivosti, ki so potrebne na

tem območju, ter sovpadajo v 
načrte SOZD Slovenske žele- . 
žarne. Plamen in Tovarna verig 
sta že podpisali samoupravni 
sporazum o skupni naložbi v 
novo galvaniko, ki jo bodo gra
dili v Podnartu. Prav gotovo bo 
takšna skupna naložba slejko- 
prej pripeljala do tesnejšega so
delovanja obeh kolektivov v ok
viru sestavljene organizacije in 
navzven ter obogatila proi
zvodne programe obeh tovarn.

Najboljšega sodelovanja — 
tako sodimo po razpravi nekate
rih udeželencev— doslej ni bilo, 
kaj šele,da bi v kolektivih razmiš
ljali o združitvi. Predsednik slo
venskih sindikatov je v zvezi s 
tem v Plamenu dejal:

»Res je, da se do neke mere 
lahko izgovarjate na to, da de
lavci premalo razumejo potrebo 
po hitrejšem povezovanju in 
združevanju. Vendar pa sc mo
rate zavedati, da je odločitev de
lavcev v naj večji meri odvisna od 
strokovnih in političnih delav
cev, ki imajo največ možnosti 
vpliva na takšno in drugačno 
razpoloženje delavcev.«

Popoldne pa se je Vinko Haf
ner sestal s političnim aktivom 
radovljiške občine. (Zaradi zak
ljučka redakcije več o obisku v 
prihodnji številki DE).

Ciril Brajer

Začnimo 13. sejo izvršnega 
odbora republiškega odbora 
Sindikata delavcev energetike s 
sklepi točke, kateri so posvetili 
največ pozornosti. V prvem pol
letju so razen nekaj izjem v elek- 

. trogospodarstvu kar uspešno po
slovali. Nekaj večjih delovnih 
organizacij, ki so poslovale z iz
gubo, bo moralo razen objektiv
nih vzrokov za neuspeh dobro 
pretresti tudi tiste, ki se skrivajo 
pod domačo streho. Eden zak
ljučkov je bil namreč ta, da vsi 
zgubaši niso storili prav vsega, 
kar bi lahko zagotovilo boljše 
poslovne rezultate. Slovenske 
male premogovnike pesti vrsta 
težav in nič ne kaže, da jim bo 
kmalu uspelo doseči zeleno vejo. 
Pomagalo bi jim lahko izenače
nje cen energetskega premoga s 
cenami onega za široko potrošnjo 
in nekaj hitrih, odločnih posegov 
v proizvodnjo. Na seji so sklenili, 
da bo treba sobotno delo rudar
jev ustrezno ovrednotiti, seveda 
na osnovi temeljito pripravljene 
dokumentacije. Za težave INA 
Nafte iz Lendave so menili, da 
niso nerešljive, predvsem rafine
riji kar dobro kaže.

Poglejmo še ozadje teh zak
ljučkov. Podatki za letošnje prvo 
polletje so pokazali, da so delavci 
v elektrogospodarstvu ustvarili 
nekaj več kot 3 milijarde dinar
jev skupnega prihodka. S tem so 
v elektroenergetski bilanci za- 
tavljeni skupni prihodek dose

gli, niso pa tu upoštevani pri
spevki iz nizke napetosti. Elek
trogospodarstvo je stroške pr
vega polletja pokrilo, res pa je, 
da se največji delež obveznosti 
zgrne nanje šele ob koncu leta. 
Zaradi pomembno spremenje
nih izhodišč za bilanco se bodo 
morali resno lotiti priprav za re
balans stroškov.

V lendavski rafineriji so se v 
polletju soočili z izgubo skoraj 
47 milijonov dinarjev. Glavni 
vzrok zanjo tiči v povečanju cen 
uvozne surove nafte, ki je pri ne

katerih vrstah doseglo kar 30 od
stotkov. Tudipopravkicen doma 
niso povsem odpravili razkoraka 
med ceno surove nafte in ceno 
derivatov. Julijsko povečanje 
cen naftnih derivatov pri nas pa 
obeta, da izgube na koncu leta ne 
bo več — seveda če se nafta na 
svetovnem trgu 'ne bo naprej 
dražila. V Ina— Nafta Lendava, 
TOZD Petrokemija je znesla 
polletna izguba več kot 58 mili
jonov dinarjev in grozi, da bo v 
celem letu narasla kar na 200 mi
lijonov. Vzrokov za takšno črno- 
glednost je več — začela je po
slovati nova tovarna metanola in 
njene obveznosti so zelo visoke. 
Otepajo se z visokimi cenami 
plina, saj jih ta surovina velja več 
kot proizvodna cena končnega 
izdelka metanola. Zvezna zako
nodaja postavlja ceno metanola 
na osnovi tistega, ki ga nekaj to
varn izdeluje v manjših količinah 
kot stranski proizvod in je slabše 
kakovosti. V Lendavi proizva
jajo edini v Jugoslaviji dovolj čist 
metanol za potrebe petrokemije, 
a zakonodajalec je kljub uspe
lemu samoupravnemu spora
zumu s kupci gluh za zahteve po 
ustrezni ceni. v 

Izguba pesti tudi zasavske ru
darje, za 36 milijonov je je bilo 
po polletnem pregledu poslova
nja. Po vzročil a jo je nesreča v Oj- 
strem, pa tudi za zapiranje jame 
Kisovec zasavskim premogovni
kom interesna skupnost menda 
ni odštela dogovorjenega zne
ska. Pokazalo pa se je, da je temu 
kriva pomanjkljivo pripravljena 
dokumentacija za zapiranje 
jame. O sobotnem delu rudarjev, 
ki so se odzvali pozivu družbe, ki 
potrebuje več premoga, in s to 
proizvodnjo gotovo povečujejo 
s troške, smo že spregovoril i. Go
tovo je treba to delo pravilno 
ovrednotiti, ne na pamet, ampak 
na osnovi natančnega izračuna 
dodatnih stroškov zasavskih 
premogovnikov. Premoga tudi 
sobotno delo rudarjev ni uspelo

zagotoviti toliko, kolikor ga naša 
republika potrebuje. Iz Bosne 
smo ga dobili 500 tisoč ton, je pa 
zaradi visokih prevoznih stro
škov »pritisnil« na materialne 
stroške elektrogospodarstva in 
pripomogel drugim vzrokom, ki 
terjajo popravek energetske bi
lance.

Tudi slovenskim malim rudni
kom ni polletna bilanca pokazala 
nič rožnatega. Najslabše se je 
godilo Kanižarici, ki je imela 
nekaj več kot milijon dinarjev iz

gube. Še vedno čuti posledice 
leta 1976, ko je zalilo jamo. Šepa 
tudi produktivnost dela, vsi 
učinki zaostajajo za lanskim 
letom. Kaže, da se bo do konca 
leta vse skupaj še poslabšalo in 
bo premoga iz Kanižarice še 
manj. V Senovem proizvodnega 
plana niso dosegli, vendar jim 
gre bolje kot rudarjem v Kaniža
rici. V Laškem rudnik zapirajo, 
delno pa si pomagajo s proizvod
njo gramoza in gradbenega ma
teriala.

S pogovora o uresničevanju ZZD v Mercatorju

Z malo 
dobre volje...

\

Damjan Križnik

Republiški odbor sindikata 
delavcev trgovine Slovenije in 
koordinacijski odbor ZS v 
SOZD Mercator sta organizirala 
razgovor o uresničevanju zakona 
o združenem delu v sestavljenih 
organizacijah združenega dela, 
katerega namen je bil ugotoviti, 
do kod so v SOZD prišli pri nje
govem uresničevanju, kje so za
stali in katere slabosti bo po
trebno odpraviti, da bodo zado
stili duhu in črki zakona. Osred
njo pozornost so posvetili plani
ranju, ki je v SOZD Mercator za
radi velikega števila temeljnih 
organizacij združenega dela pre
cej zapleteno opravilo, še večje 
težave pa jim povzroča dejstvo, 
da imajo »pod streho« več ra
zličnih panog in to v različnih 
družbenopolitičnih skupnostih.

To se še posebej kaže pri plani
ranju investicij, saj si družbeno
politične skupnosti na vso moč 
prizadevajo, da bi novi objekti 
rastli na njihovem »ozemlju«, ne 
pa drugje. Pa tudi združevanje 
sredstev za investicije SOZD je 
zapleteno, ker ima vsaka TOZD 
pač svoj načrt naložb in zato le 
stežka odstopa denar drugim, 
»višjim« ciljem. Poseben pro
blem pa predstavlja tudi dejstvo, 
da nekatere TOZD znotraj Mer
catorja poslujejo z izgubo — to 
velja še zlasti za kmetijsko-živil- 
sko panogo — problematiko po
krivanja izgube pa imajo nedo
delano. V takih razmerah je pač 
težko planirati, je bilo slišati. Pa 
tudi to, da bi se vsaj s kančkom 
dobre volje več dalo vse obrniti 
na bolje.
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Priprava družbenega dogovora o enotnih temeljih za klasifikacijo del in nalog ter strokovne usposobljenosti v SFRJ

Kako do skupnih osnov ?

Boris Lipužič ■

Že štiri leta potekajo pri
prave za sklenitev družbenega 
dogovora republik in pokrajin o 
enotnih temeljih za klasifikacijo 
del in nalog ter strokovne uspo
sobljenosti. Pri oblikovanju 
izhodišč za nadaljnjo samou
pravno preobrazbo vzgojnoizo- 
braževalnega sistema v SFRJ je 
bilo opredeljeno spoznanje, da 
je potreben skupen medrepubli
ški dokument, ki naj nadomesti 
dosedanjo zastarelo dvojno kva
lifikacijsko lestvico za delavske 
in uslužbenske poklice ter določi 
skupne osnove za oblikovanje in 
primerjanje opisov del, opravil 
in nalog ter vsebine znanj, po
trebnih za opravljanje teh del. Ta 
dogovor naj bi tudi pripomogel k 
usklajenemu priznavanju stro
kovne usposobljenosti in znanj 
pri zaposlovanju delavcev v vsej 
Jugoslaviji ter k nemotenemu 
izobraževanju in prešolanju 
učencev in študentov na celot
nem območju SFRJ. Hkrati bo 
na podlagi dogovora možno izo
blikovati tudi novo enotno me
todologijo statistike in evidence 
na področju zaposlovanja.

Dosedanja dvojna kvalifika
cijska lestvica, ki je razporejala 
in ločevala delavce v neposredni 
materialni proizvodnji ter druge 
zaposlene, ki delajo v skupnih 
službah in v družbenih dejavno
stih, je posredno vsekakor vpli
vala tudi na strokovno izobraže
vanje kadrov. Oteževala je obli
kovanje novega enovitega, vo
doravno in navpično povezanega 
sistema usmerjenega izobraže
vanja ter je dajala oporo dvojni 
poti v izobraževanju, posebej za 
fizično delo in posebej za umsko 
delo.'Čeprav se z vse močnejšo 
povezanostjo umskega in fizič
nega dela in z intelektualizacij^) 
dela na sploh v moderni proi
zvodnji zmanjšujejo razlike med 
obema potema v izobraževanju, 
sta takšna delitev in vrednotenje 
del a še vedno dokaj močno zako- 
reninjeha v naši miselnosti.

Pri prejšnjih osnutkih družbe
nega dogovora o enotnih teme
ljih za klasifikacijo del in nalogin 
strokovne usposobljenosti je bilo 
v slovenskem prevodu nekaj 
terminoloških napak, ki na videz 
niso bile pomembne in bistvene. 
Toda pri nadaljnjem usklajeva
nju predloga besedila družbe
nega dogovora se je le pokazale, 
da je potrebno v slovenskem 
prevodu skrbneje Opredeliti sr
bohrvaški pojem »zanimanje«.

Te besede ni mogoče preprosto 
prevesti v slovenščino kot »po
klic«, za katerega imamo v srbo
hrvaščini izraza »poziv« in »pro- 
fesija«. V predlogu družbenega 
dogovora je »zanimanje« opre 
deljeno kot določena opravila 
oziroma delovne naloge, ki jih 
posameznik opravlja zaradi 
proizvajanja materialnih in dru
gih dobrin, ' oziroma zaradi 
opravljanja storitev in pridobi
vanja dohodka in to ne glede na 
panogo dejavnosti. Zato je ra
zumljivo, da »zanimanja« ni mo
goče enačiti s »poklicem«, mar
več je smotrno ta pojem prevesti 
leopisno— kot določena del a in 
naloge.

Prav tako je bila v naslovu 
predloga družbenega dogovora 
neustrezno prevedena »stručna 
sprema« kot »strokovna izobra
zba«. »Stručna sprema« je vse
kakor širši pojem kot »strokovna 
izobrazba«, saj je »stručna

sprema« ž,e v besedilu predloga 
družbenega dogovora oprede
ljena kot splošna in strokovna 
znanja in spretnosti, potrebna za 
opravljanje določenih del in 
nalog ter za uspešno opravljanje 
samoupravljavskih funkcij. 
Torej je iz tega opisa mogoče 
sklepati, da prevod v slovenščino 
ni bil ustrezen. Takšno poeno
stavljanje v prevajanju pojmov 
iz srbohrvaščine v slovenščino je 
v celotnem besedilu spremenilo 
smisel nekaterih določil in 
namen družbenega dogovora.

Kategorizacija del in nalog ne 
more biti odvisna od stopenj 
strokovne izobrazbe

Nedvomno ni smoter preobra
zbe vzgojnoizohraževalnega si
stema in uresničevanja koncep
cije usmerjenega izobraževanja, 
da bi zakovali poklice (ki se 
spreminjajo, izginjajo ali pa se 
porajajo novi) v statično lestvico

ter jih kategorizirali v odvisnosti 
od stopenj strokovne izobrazbe. 
Namen medrepubliškega dogo
vora je predvsem v tem, da bi na 
skupnih temeljih opredelili kate
gorije značilnih skupin sestavlje
nosti in zahtevnosti del in nalog 
ter skupne značilnosti, cilje in 
vsebine izobrazbe, ki je potrebna 
za uspešno opravljanje teh del in 
nalog.Torej je izhodišče pri ugo
tavljanju potrebnih izobrazbenih 
vsebin oziroma skupnih izobra
zbenih standardov v odvisnosti 
od zahtevnosti in sestavljenosti 
del in nalog.

Takšen skupen dogovor repu
blik in pokrajin bo tako omogo
čal tudi primerljivost klasifika
cijske strukture zaposlenih in 
neomejene možnosti zaposlova
nja v vsej SFRJ. Seveda pa ugo
tovljeni obseg in raven ustreznih 
znanj in strokovne usposoblje
nosti ne moreta biti sama po sebi 
pravica za opravljanje določenih 
del in nalog po razvidih, ki jih s 
svojimi samoupravnimi akti 
opredelijo temeljne organizacije 
združenega dela za razporeditev 
delavca na dela in naloge, ko z 
njim sklene delovno razmerje. 
Dejanska potrditev strokovne 
usposobljenosti, katere sestavin a 
šo med drugim tudi strokovna 
znanja, je v delovnem uspehu, 
torej v rezultatih opravljenega 
dela. Sama izobrazba pa ne more 
vnaprej zagotoviti posamezniku, 
da bo lahko opravljal določeno 
kategorijo del in nalog in imel 
zagotovljen določen osebni do
hodek, ki ne bi bil odvisen,od de
janske usposobljenosti, doka
zane na delu in od rezultatov 
dela.

Pri pripravi tega medrepubli
škega dokumenta so se namreč 
pojavile tudi težnje, da bi dogo
vor zagotavljal osnove za vred
notenje dela po njegovi zahtev
nosti ter osnove za urejanje med
sebojnih odnosov delavcev v
združenem delu, kar bi omogo
čalo nadaljnje nagrajevanje 
predvsem po formalni izobrazbi, 
ne pa po zahtevnosti del a in kon
kretnih delovnih rezultatih. To 
pa bi še okrepilo težnjo po pri
dobivanju formalnih izobrazbe
nih stopenj, ne pa prizadevanje 
po trajnem pridobivanju in do
polnjevanju znanja v skladu s 
pon ehami dela. n 

Ena izmed bistvenih pripomb 
podpisnikov družbenega dogo
vora iz SR Slovenije ^Skupščina 
SRS, republiški svet Zveze sin
dikatov Slovenije, Gospodarska

zbornica SR Slovenije, Izobra
ževalna skupnost Slovenije, Re
publiška skupnost za zaposlova
nje), je tudi, da družbeni dogo
vor ne bi smel konkretizirati po
gojev in načinov pridobivanja 
strokovne izobrazbe, kot v pred
logu predvideva 8. člen, saj bi to 
pomenilo, da bi družbeni dogo
vor določal vzgojnoizobraže- 
valni sistem in stopnjestrokovne 
izobrazbe. V določbah tega 
člena se načini pridobivanja 
strokovne izobrazbe omejujejo 
predvsem na izobraževanje v 
šolah. Takšno konkretno dolo
čanje načinov izobraževanja ne 
bi omogočalo potrebnega prila
gajanja sistema pridobivanja 
znanja specifičnim potrebam 
združenega dela v posamezni 
republiki oziroma pokrajini ter 
bi omejevalo njihove ustavne 
pristojnosti na področju vzgoje 
in izobraževanja.

Dogovor naj opredeli samo na
čela o načinih in pogojih za pri
dobitev strokovne usposoblje
nosti

V sedanjih prizadevanjih za 
uskladitev besedila družbenega 
dogovora predlagajo podpisniki 
dogovora iz SR Slovenije, da 
klasifikacijska lestvica v 8. členu 
ne bi vsebovala opisov možnih 
načinov in pogojev za pridobi
vanje strokovne izobrazbe in 
strokovne usposobljenosti ter 
njihovo razvrščanje v stopnje. 
Tako ta družbeni dogovor ne bi 
opredeljeval kategorij zahtev
nosti del ih nalog v odvisnosti od 
stopenj strokovne izobrazbe, 
torej od šolskega sistema. Na
mesto tega je predlagano določi
lo, naj bi pogoje in načine prido
bivanja strokovne izobrazbe in 
strokovne usposobljenosti dolo
čali v republikah in pokrajinah z 
zakonom in s posameznimi 
vzgojnoizobraževaloimi pro
grami na podlagi skupno spreje
tih načel, opredeljenih v tem 
družbenem dogovoru.

Načela glede pridobivanja 
strokovne izobrazbe in usposob
ljenosti naj bi zavezovala repu
blike in pokrajini, da je mogoče 
pridobiti strokovno izobrazbo za 
opravljanje določene sestavlje
nosti oziroma zahtevnosti del z 
uspešno obvladanim vzgojnoi- 

'zobraževalnim programom. Te 
programe naj si za izobraževa
nje ob delu in iz dela prilagajali 
delovnim in življenjskim izkuš
njam delavcev, medtem ko naj 

. bi bilo potrebno za opravljanje

zahtevnejših del le dopolnjevati 
ustrezno znanje na podlagi že 
prej obvladanega izobraževal
nega programa. Zagotoviti bi 
bilo potrebno tudi enakovred
nost znanja, pridobljenega v or
ganiziranem vzgojnoizobraže- 
valnem procesu, z znanjem, pri
dobljenim s samoizobraževa- 
njem oziroma s pridobljenim 
delom.

Načela za pridobitev strokov
ne izobrazbe naj bi vsebovala 
pogoje za vključevanje v izobra
ževanje po določenem progra
mu. Ti programi naj bodo opre
deljeni s teoretičnimi in praktič
nimi znanji, potrebnimi za 
uspešno izobraževanje. V ok
viru posamezne usmeritve pa 
naj bi se lahko kandidati vklju
čevali v posamezni izobraževalni 
program pod enakimi pogoji, če 
so uspešno končali predhodni 
izobraževalni program, vsi drugi 
kandidati pa naj bi po posebnem 
postopku dokazali, da obvladajo 
potrebno znanje za uspešno na
daljnje izobraževanje. Pogoje za 
pridobitev strokovne izobrazbe 
naj bi usklajevali tako, da bi 
omogočali prehodnost med re
publikami in pokrajinama v vseh 
smereh izobraževanja. Mladini 
in odraslim pa bi morali omogo
čiti, da obvladajo razlike med 
programi z dopolnitvijo samo 
nujno potrebnih znanj za 
uspešno nadaljnje izobraževa
nje.

Podpisniki iz SR Slovenije 
tudi menijo, naj družbeni dogo
vor ne bi vseboval določila, ki bi 
zavezovalo udeležence dogovo
ra, da določijo nomenklaturo 
del in nalog, ampak samo meto
dologijo za izdelavo nomenkla
ture. Pri tem izhajajo iz načela, 

.da je izdelava in sprejem no
menklature predmet neposred
nega medrepubliškega-pokra- 
jinskega dogovarjanja združe
nega dela po posameznih dejav
nostih in panogah, pri čemer je 
potrebno upoštevati specifične 
razvojne možnosti in potrebe 
posameznih delov združenega 
dela v republikah in pokrajinah.

Tako opredeljen družbeni 
dogovor bo lahko ustrezna pod
laga za uspešno medsebojno so
delovanje republik in pokrajin 
pri izdelavi nove klasifikacije del 
in nalog, skupnih značilnosti ci
ljev izobraževalnih vsebin ter pri 
opredelitvi načel, ki zadevajo 
načine in pogoje za pridobitev 
strokovne izobrazbe in stro
kovne usposobljenosti.

KOMUNIST ZA DE

Kdaj dobro gospodarimo?
Miša Sov dat

Ljubljanski komunisti so na 
zadnji seji mestne konference 
ocenjevali, kako uresničujejo 
smernice mestne in občinskih 
skupščin o družbenoekonom
skem razvoju v letošnjem letu. 
Ob tem so.frav tako analizirali, 
koliko nalog in sklepov predsed
stev centralnih komitejev zveze 
komunistov Jugoslavije in Slo
venije, ki zadevajo družbenoe
konomske odnose, so doslej iz
polnili ali pa jih vsaj začeli ures
ničevati.

Gospodarski rezultati v po
prečju niso slabi. Mnogi kazalci 
so celo ugodnejši od republiških

polletnih dosežkov. Toda takšno 
podobo kažejo poprečja ter in
deksi. Prav pa bi bilo, kar so ugo
tavljali tudi člani konference, da 
bi se s takšnimi številkami ukvar
jali bolj pod drobnogledom kot 
pa samo površinsko. Če bi delali 
tako, bi se hitreje dokopali do 
pravih vzrokov za dobre ali slabe 
rezultate. Natančneje bi videli, 
kaj je resnično objektivno oza
dje, kaj vse pa prispevajo sub
jektivne okoliščine.

Življenje na kredit v preteklo
sti ježe dodobra izpraznilo moš
njo, iz katere so odtekala bančna 
posojila. Administrativno smo

jih zdaj sicer zajezili, toda takšni 
ukrepi poleg začasnega pozitiv
nega učinka nakopičijo tudi ne
gativne posledice. Izhod je jasen: 
več družbenega dogovarjanja in 
samoupravnega sporazumevan ja 
na vseh področjih! Posebej hitro 
in izrazito pa bi to težnjo morali 
uveljaviti pri urejanju vseh odno
sov (in pri tem posebej material
nih) med proizvodnim in neproi
zvodnim gospodarstvom. Gre 
pravzaprav za urejanje vpraša
nja, kdo je oblikovalec in kdo 
izvajalec ekonomske politike. 
Največkrat namreč ugotavljamo, 
da ekonomsko politiko preveč

oblikujejo administrativni or
gani s svojimi predpisi, zveza 
komunistov in druge družbeno
politične organizacije pa naj bi 
potem skrbele za to, da bi jo ure
sničil i.

Razpravljavci iz proizvodnih 
organizacij pa s tem v zvezi tudi 
opozarjajo, da zaradi nekaterih 
administrativnih ukrepov, pa za
radi nedosledno izpeljane svo
bodne menjave dela gospodar
stvu ostaja premalo denarja. Ne
kateri zato živijo »iz rok v usta«, 
nekaj pa je tudi takšnih organi
zacij, ki iz leta v leto vlečejo za 
seboj nepokrite izgube. Prav v

tem primeru bodo morali v Ljub
ljani ostreje ukrepati. Dejstvo 
je namreč, da sanacije večnih iz
gubašev — praviloma z nadalje
vanjem iste proizvodnje — ne 
morejo veliko spremeniti. Naj
manj pa to prispeva k prestruk
turiranju indsutrijske proizvod
nje, čeprav v Ljubljani že dolgo 
ugotavljamo, da je nujno po
trebno. Tudi pot do tega ni nez
nana. Izhajati je potrebno iz po
treb in ciljev, preusmeriti pa tiste 
industrijske veje in tiste organi
zacije združenega dela, kjer go
spodarijo slabo ali pa s slabimi 
perspektivami.

Če bi bili delavci v takšnih or
ganizacijah podrobno obveščeni 
in seznanjeni z vzroki ter posle
dicami slabega gospodarjenja, bi 
bili premiki gotovo hitrejši. Go
spodarske organizacije morajo 
poslovati po'ekonomskih kriteri
jih na dohodkovnih osnovah. 
Lažne solidarnosti v kolektivih 
ne bi smeli priznati. Ni pa dovolj, 
da bi probleme samo želeli od
pravljati in spreminjati razmere. 
Pomembneje je, da to znamo in 
da tako tudi delamo.

V
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Slovensko gospodarstvo 
in dežele v razvoju

IZ PRAKSE SODISC 
ZDRUŽENEGA DELA

Piše: Ivan Žužek

Vinko Blatnik Izključitev in zavarovalna doba

Tudi ljudem, ki se poklicno 
ne ukvarjajo s politično ekono
mijo, je že postalo jasno, da je 
napredek slovenskega gospodar
stva vse bolj odvisen od vključe
vanja v mednarodno delitev 
dela. Jugoslovansko tržišče je 
»pretesno« za večino velikih in
dustrijskih organizacij. Trenutno 
slovensko gospodarstvo ž med
narodno delitvijo dela in bla
govno menjavo ustvarja več kot 
tretjino družbenega proizvoda, 
kljub temu dejstvu pa je izvoz 
občutno manjši od uvoza pa tudi ■ 
struktura izvoza in uvoza še malo 
ni usklajena. V letošnjih prvih 
petih mesecih smo, denimo, iz 
naše republike mesečno izvozili 
poprečno za 1761 milijonov di
narjev blaga, vrednost uvoza pa 
je znašala 3.128 milijonov dinar
jev ali skoraj dvakrat več. Ven
dar se struktura izvoza posto
poma izboljšuje v korist opreme 
in blaga za široko porabo. Na 
prvem mestu je izvoz reproduk
cijskega materiala, še močneje 
pa je reprodukcijski material za
stopan pri uvozu. Na drugem 
mestu je uvoz opreme, na tret
jem predmeti široke porabe itd.

Celotni izvoz blaga se je v 
prvih sedmih mesecih letos po
večal za 27 %, uvoz pa za 39 %. 
Zunanji trgovinski deficit je tako 
za več kot polovico večji od 
predvidenega v tem obdobju. 
Najpomembnejše vzroke za 
takšna gibanja smo sami zakrivi

li, izražajo pa se v visoki ko
njunkturi na domačem trgu, v vi
soki rasti vseh oblik porabe in s 
tem v pritiskih na cene, v inflaci
ji, v zaostajanju rasti produktiv
nosti dela in še v številnih drugih 
vzrokih.

Da bi kolikor toliko uskladili 
uvoz z izvozom, smo v naši repu
bliki začeli pospešeno uveljav
ljati samoupravno interesno 
skupnost za ekonomske odnose s 
tujino kot mesto, kjer naj vse 
temeljne organizacije združe
nega dela v procesu dogovarja
nja skupno rešujejo probleme 
svojega plačil no-bilančnega po
ložaja in prevzemajo odgovor
nost za uresničitev dogovorjene 
pl ačilno-bilančne in pl ačil no- de
vizne ekonomske politike Slove
nije.

Kljub sprejetim ukrepom v 
samoupravni interesni skupnosti 
za ekonomske odnose s tujino v 
decembru lani in kasnejšim 
dokaj, zastarelim ukrepom izvr
šilnih organov družbenopolitič
nih skupnosti pa so se negativna 
gibanja nadaljevala iz meseca v 
mesec. Tako je bilo ob koncu ju
lija pri Narodni banki Slovenije 
za skoraj 5 milijard din več prijav 
za uvoz opreme in blaga široke 
porabe, kot jo omogočajo plačil- 
no-bilančne razmere. Prijav za 
uvoz reprodukcijskega materiala 
pa je bilo kar za 6 milijar d dinar
jev.

Če želimo do konca letošn jega 
leta obdržati sedanjo visoko 
stopnjo naraščanja izvoza, ki je 
za blizu 23 % večja v primerjavi 
z lanskim izvozom, bo moral biti 
uvoz za približno 12 %manjšiod 
lanskega, od tega uvoz repro
dukcijskega materiala za blizu 
7 %, uvoz opreme za kakih 22 % 
in uvoz blaga široke porabe za 
blizu 40 %. Normalno oskrbo 
gospodarstva z reprodukcijskim 
materialom bo tako možno do
seči le z dodatnim povečanjem 
izvoza, s smotrnim in selektivnim 
uvozom, s samoupravnim spora
zumevanjem organizacij združe
nega dela za skupno ustvarjanje 
večjega izvoza in s tem za pove
čanje deviznih pravic. Vendar pa 
je že sedaj jasno, da bp del 
uvoza, prijavljenega za leto 
1979, potrebno prestaviti na za
četek leta 1980.

Gospodarstvo naše republike 
si zadnje čase močno prizadeva 
poglobiti sodelovanje z deželami 
v razvoju ter zmanjšati svojo 
preveliko odvisnost od zahod
noevropskega tržišča. V. prvih 
petih mesecih letos se je izvoz v 
dežele v razvoju povečal kar za 
četrtino. Narašča tudiuvoz iz teh 
dežel. Kar tri velike delovne or
ganizacije iz naše republike so se 
zaradi preskrbe s surovinami iz 
teh dežel odločile za dolgoročne 
naložbe, predvsem na področju 
farmacevtske, tekstilne in kovin-

sko-predelovalne industrije. 
Splošna plovba pa je pred ne
davnim v Angoli ustanovila me
šano podjetje za ladijski tran
sport.

V deželah v razvoju imajc/slo- 
venske organizacije združenega 
dela 24 poslovnih enot. Republi
ška gospodarska zbornica se zav
zema za povečanje števila pred
stavništev v teh državah in za 
ustanavljanje konzorcijev. Sedaj 
deluje šest takšnih konzorcijev 
— trije v arabskih in trije v afri
ških državah, nekaj pa jih še 
ustanavljajo.

Pri investicijskih naložbah v 
tujini pa naša republika še 
znatno zaostaja za svojimi mož
nostmi in potrebami. Tako so 
lani slovenske organizacije zdru
ženega dela izvedle v inozemstvu 
investicijske projekte v vrednosti 
kakih 114 milijonov dolarjev, 
kar pomeni le 10,2 % od skupne 
vrednosti investicijskih del, ki so 
jih lani uresničila jugoslovanska 
podjetja v tujini.

S svojimi inozemskimi part
nerji so slovenske organizacije 
združenega dela sklenile tudi 85 
pogodb o dolgoročni proizvodni 
kooperaciji. Ta oblika sodelova
nja je vse pogostejša, priprav
ljajo pa še 30 takšnih pogodb.

Samoupravno planiranje: zaradi prihodnosti ocenjujemo preteklost

Delež izobraževanja
v družbenem proizvodu

**-

Sonja Gašperšič

V družbenih dokumentih, v 
katerih smo zapisali strateške 
cilje razvoja v SR Sloveniji v 
letih 1976—1980, smo si med 
drugim tudi zadali, naj bi sred
stva za osnovno izobraževanje v 
sedanjem srednjeročnem ob
dobju rasla skladno z družbenim 
proizvodom, medtem ko naj bi 
sredstva za usmerjeno izobraže
vanje, upoštevaje razmere in na
črtovano preobrazbo tega izo
braževanja, rasla nekoliko hi
treje od stopnje rasti družbenega 
proizvoda.

Analiza razvoja vzgoje in izo
braževanja v tem srednjeročnem 
obdobju, ki jo je pripravila za 
javno razpravo Izobraževalna 
skupnost Slovenije (zajema se
veda le glavne razvojne težnje, 
dokaj skromno pa nakazuje ra
zvojne možnosti), je poskušala 
odgovoriti tudi na vprašanje, kaj 
se je v teh letih resnično dogajalo 
z deležem za vzgojo in izobraže
vanje v družbenem proizvodu.

Posredovani podatki Zavoda 
za statistiko SR Slovenije o de
ležu izobraževanja v družbenem 
proizvodu so zajeli le sredstva, ki 
smo jih združevali v izobraževal
nih skupnostih. Ti podatki go
vore o tem, da se je po letu 1977 
izboljšal položaj usmerjenega 
izobraževanja, saj se je zanj od

merjeni delež v družbenem proi
zvodu povečal od 1,48 odstotka v 
letu 1977 na 1,65 odstotka v letu 
1978. Če bodo v letu 1979 zdru
žena vsa dogovorjena sredstva in 
dosežen planiran družbeni proi
zvod, se bo položaj usmerjenega 
izobraževanja še izboljšal, kar je 
v skladu z zastavljenimi plan
skimi cilji. Veliko zaskrbljenosti 
in mnogo razprav v izobraževal
nih skupnostih in tudi že v neka
terih republiških organih sindi
kata pa so povzročili podatki, ki 
govore o tem, da je skupen delež 
za vzgojo in izobraževanje v 
družbenem proizvodu upadel, 
saj je leta 1976 predstavijal 4,55 
odstotkov družbenega proizvo
da, leto kasneje 4,22 odstotka, 
leta 1988 pa le še 4,17 odstotka. 
Torej očiten odmik od planskih 
predvidevanj, seveda na podlagi 
takih podatkov.

V teh dneh lahko na različnih 
sestankih slišimo zahtevo, da je 
potrebno ugotoviti, zakaj se ta 
delež manjša, v javnosti pa to 
vprašanje zastaviti kot zelo 
resno’, saj je nemara možna tudi 
razlaga, »da si je usmerjeno izo
braževanje izboljšalo svoj mate
rialni položaj na rovaš osnov
nega šolstva.« Seveda pa sestav- 
Ijaici te analize nenehno opozar
jajoča podatki niso popolni, saj

niso zajeli sredstev iz samopri
spevkov občanov, ne sredstev, ki 
so jih temeljne in druge organi
zacije združenega dela vlagale v 
izobraževalne programe v nepo
sredni menjavi z izobraževalnimi 
organizacijami, niti vseh investi
cijskih sredstev, ki so jih organi
zacije združenega dela prispe
vale za domove učencev, za 
gradnjo šolskih centrov.

V teh razpravah pa smo ne
kajkrat slišali tudi vprašanje, ali 
bomo v bodoče še načrtovali 
gradnjo osnovnih šol s samopri
spevki občanov ali pa vendarle 
ne bi kazalo poiskati tudi za te 
investicije sistemsko rešitev. (Iz 
analize zvemo, da smo v treh 
letih uspeli s prispevki izobraže
valnih skupnosti in samopri
spevki občanov zgraditi, dogra
diti in adaptirati blizu 90 osnov
nošolskih objektov, kar pomeni, 
da so bili zagotovljeni ustrezni 
delovni pogoji za 25.000 učen
cev oziroma 11 odstotkov vseh 
učencev!) Misli, da bomo morali 
v naslednjem srednjeročnem 
obdobju hitreje investirati, če 
bomo hoteli pospešiti ustvarja
nje pogojev za celodnevno šolo, 
je mogoče le pritrditi. Nikakor 
pa se ni mogoče strinjati z trditvi
jo, da samoprispevek občanov za 
te investicije ni sistemska rešitev.

V ustavi SFRJ (117. člen) in 
ustavi SR Slovenije (74. člen) je 
tudi samoprispevek občanov 
predviden kot način za reševanje 
določenih skupnih potreb obča
nov, kot so otroško varstvo, izo
braževanje, zdravstvo itd. Toda 
nekatere učitelje očitno moti, 
»da so ob referendumih za sa
moprispevek toliko časa izgub
ljali v razpravah, s katerimi so 
morali utemeljiti potrebne inve
sticije.«

Samoprispevek, ki je ena 
izmed oblik združevanja sred
stev občanov za določene pro
grame, ni nekaj, kar bi bilo zunaj 
sedanjega družbenoekonom
skega sistema. In tudi tega ne bi 
smeli prezreti, da so sredstva, 
zbrana s samoprispevki občanov, 
prav tako del ustvarjenega druž
benega proizvoda, ki ga pač ob
čani prek osebnin dohodkov in 
drugih osebnih prejemkov da
jejo za programe, za katerih ure
sničitev so se odločili na referen
dumu, saj so zan je posebej zain
teresirani. Ali se ne bomo mo
rali v sistemu svobodne menjave 
delavci na podoben način dogo- 
varjati o vseh sredstvih za izo
braževanje, za izobraževalne 
programe, za investicije, za di
namiko njihovega uresničeva
nja?!

Zoper delavca je bil leta 
1967 uveden disciplinski posto
pek, hkrati pa'za isto dejanje tudi 
kazenski postopek. V disciplin
skem postopku je bil izrečen 
ukrep izključitve iz delovne or
ganizacije, zato je delavcu de
lovno razmerje prenehalo. Ka
zenski postopek je tekel več kot 
eno leto in ob koncu postopka je 
bila izdana oprostilna sodba. So
dišče je ugotovilo, da delavcu ni 
dokazano, da bi storil očitano 
kaznivo dejanje.

Delavec ni zahteval obnove 
disciplinskega postopka, pač pa 
je pred sodiščem združenega 
dela pokojninskega in invalid
skega zavarovanja zahteval priz
nanje zavarovalne dobe za ves 
čas, ko je bil brez zaposlitve. Za
trjeval je, da dejanja, zaradi ka
terega mu je bil izrečen disciplin
ski ukrep, ni storil, kar je bilo po
sebej izkazano z oprostilno ka
zensko sodbo.

Sodišče Združenega dela je de- 
lavčev zahtevek zavrnilo, saj dis
ciplinski ukrep ni bil spremen jen

in oprostilna kazenska sodba nanj 
ni vplivala. Če bi bil delavec neo
pravičeno obsojen, v poznejšem 

pa pravnomočno 
, ali pa bi ostal brez za

poslitve zaradi kazenske obsod
be, bi imel pravico zahtevati za 
čas, ko ni delal, priznanje zava
rovalne dobe. Tako pravico daje 
zavarovancu statut skupnosti po 
členu 213, ki obenem določa, da 
mora za zavarovanca prispevke 
plačati SR Slovenija.

Ker predlagatelj ni bil obsojen 
in tudi brez zaposlitve ni bil za
radi kazenskega postopka, 
ampak zttradi disciplinskega, bo 
moral najprej doseči obnovo dis
ciplinskega postopka in če se bo 
izkazalo, da je bil ukrep izrečen 
neopravičeno, bo lahko uveljav
ljal odškodnino od organizacije 
združenega dela, med to od
škodnino pa spadajo tudi pri
spevki za socialno zavarovanje 
oziroma priznanje vseh pravic iz 
delovnega razmerja.

postopku
oproščen

Delavec mora povrniti škodo temeljni organizaciji 
le, če se mu dokaže, da jo je povzročil namenoma ali 
iz hude malomarnosti

Delavec je dolžan povrniti 
škodo temeljni organizaciji le 
tedaj, če jq je povzroči! pri delu 
ali v zvezi z delom namenoma ali 
iz hude malomarnosti (205.člen 
Zakona o združenem delu). Ob
stoj škode in okoliščine, v katerih 
ješkoda nastala, semora ugotav
ljati v temeljni organizaciji (207. 
člen ZZD). Prav tako se mora 
ugotavljati višino škode in se
veda, kdo je škodo povzročil. 
Zakon o delovnih razmerjih je 
prevalil breme dokazovanja na 
temeljno organizacijo, kajti de
lavec mora škodo povrniti le v 
primeru, če se mu dokaže, da jo 
je povzročil namenoma ali iz 
hude malomarnosti (2. odst. 160, 
člena). Delavcu torej ni po
trebno dokazaovati, da škode ni 
povzročil ali pa jo je povzročil le 
zgolj iz malomarnosti. Ker velja 
pred sodišči združenega dela 
tako imen. preiskovalno načelo, 
je dolžnost sodišča, da ugotavlja 
materialno resnico, ne glede na 
to, ali udeleženci s svojimi proce
snimi dejanji prispevajo k doka
zovanju ali ne. Sodišče se tudi ne 
more opreti na izjavo delavca, od 
katerega se zahteva plačilo od
škodnine, češ da je pripravljen 
plačati določeni znesek.

Poslovodja manjše trgovine je 
imel ob inventuri primanjkljaj v

znesku okrog 40.000 din. Ker 
primanjkljaja ni pokril v določe

nem roku, je temeljna organiza
cija odškodnino uveljavljala 
pred sodiščem združenega dela. 
Delavec je med postopkom izra
zil pripravljenost povrniti del na
stale škode, čeprav je obenem 
trdil, da sploh ne ve, kako je 
škoda nastala. Izrazil jepomislek, 
da gre morebiti le za finančno 
napako, ki je nastala ob inventu
ri. Ker je sodišče ugotovilo, da 
poslovanje le ni bilo v redu, je 
ugodilo zahtevku temeljne orga
nizacije in delavcu naložilo pla
čilo celotne škode.

Delavec se je pritožil le zoper 
tisti del odločbe, kolikor presega 
znesek, ki ga je bil pripravljen 
plačati. Kljub temu pa je sodišče 
ob reševanju pritožbe razvelja
vilo celotno odločitev, kajti de
lavcu je treba dokazati, da je za 
škodo odgovoren, kar pomeni, 
da jo je povzročil namenoma ali 
iz hude malomarnosti, prav tako 
pa je treba tudi dokazati obstoj 
škode, torej da gre za dejansko 
škodo, ne pa morebiti zgolj za 
primanjkljaj, ki je nastal zaradi 
obračunske napake ob priliki in
venture.

/----------------------------------------------------------------------------------\

Skupna komisija udeležencev samoupravnega spo
razuma o razporejanju dohodka in delitvi sredstev za 
osebne dohodke v organizacijah združenega dela stori
tvene obrti in v sorodnih obrtnih dejavnosti v SR Sloveniji 
na podlagi določbe 88. člena sporazuma objavlja

JAVNI OPOMIN
1. OBRTNEMU PODJETJU »ZIDAR«, VIPAVA in
2. POZD »MARIJE VIDIC«, SEVNICA

zaradi preseganja dogovorjenih sredstev za osebne do
hodke v letu 1978 po merilih samoupravnega spora
zuma in po merilih resolucije.

Sklepa sta nravomočna.
\________________ __________________________________
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TA TEDEN 
V ŽARIŠČU

Odmevi na zamrznitev osebnih dohodkov v družbenih dejavnostih

Koga je treba odtaliti?
OD SOBOTE 
DO SOBOTE

NEW YORK — Generalna 
skupščina ZN je po dramatični 
razpravi in proceduralnih na
sprotjih minuli petek sprejela 
polnomočja delegacije Demo
kratične Kampučije v svetovni 
organizaciji kot polnoveljavne. 
Tako so naredili konec vsem pri
zadevanjem, da bi predstavniki 
režima Henga Samrina prevzeli 
mesto Kampučije v Združenih 
narodih ali da bi sedež Kampu
čije ostal prazen v svetovni orga
nizaciji. V primeru zastopstva 
Kampučije v ZN so delegati sicer 
razpravljali, ali so poverilnice v 
redu, vendar je v bistvu šlo za to, 
ali bo najvišje telo svetovne 
skupnosti izrecno ali molče za
mižalo pred sprejetim načelom, 
da nima nobena država pravice z 
oboroženo silo spreminjati vlade 
v drugi državi.

MOSKVA — Kitajska 
vladna delegacija, ki je prispela v 
Moskvo na pogajanja o normali
zaciji odnosov med Sovjetsko 
zvezo in Kitajsko, se je sestala z 
namestnikom sovjetskega zuna
njega ministra Leonidom Iljičo- 
vom. Ta sestanek še ne pomeni, 
da so se pogajanja že začela, saj 
je šlo le za predhodni dogovor, ni 
pa tudi še znano, kdaj bosta de
legaciji začeli uradne pogovore. 
Kitajsko delegacijo vodi na
mestnik zunanjega ministra 
Wang Yuping. Sedanji pogovori 
naj bi pomenili začetek urejanja 
odnosov med SZ in Kitajsko, ki 
so bili v minulih dvajsetih letih 
zelo hladni.

BANGUI —V Centralnoa- 
friškem cesarstvu so v mirnem 
udaru strmoglavili cesarja Bo- 
kasso L, ki se je najprej umaknil 
k svojim nekdanjim zaščitnikom 
Francozom, nato pa dobil zato
čišče na Slonokoščeni obali. 
Oblast je prevzel nekdanji pred
sednik države in cesarjev osebni 
svetovalec David Dacko. V pre
vrat je vmešana Francija, ki je v 
Centralnoafriško cesarstvo po
slala svoje čete, še preden je 
David Dacko izvedel udar, ki 
zdaj po njegovih izjavah skrbijo 
za »red in mir«, v bistvu pa držijo 
v svojih rokah oblast v sedanji 
Centralnoafriški republiki. To je 
bila že osma francoska vojaška 
intervencija v Afriki po letu 
1960.

WASHINGTON - Zdru
žene države Amerike namera
vajo ustanoviti posebne oboro
žene oddelke, ki naj bi posredo
vali na kriznih žariščih po svetu 
celo takrat, ko bi bile sile NATO 
vključene v drugo vojno. V teh 
posebnih enotah bo več kot 
100.000 vojakov, delovale pa 
bodo skupaj s pripadniki letal
skih in pomorskih sil. Ameriški 
obrambni minister Brown je po
vedal, da bodo te sile usposob
ljene delovati v daljših obdobjih 
.in težkih terenskih razmerah.

•• LUANDA — Politbiro' 
MPLA — stranke dela in cen
tralni komite sta soglasno izbrala 
za novega predsednika stranke 
Joseja Eduarda dos Santosa, ki 
je prevzel tudi funkciji predsed
nika republike in vrhovnega po
veljnika angolskih ljudskih
Osvobodilnih siL 37-letni vodi
telj, ki je prevzel dolžnosti po 
smrti predsednika dr. Agostinha 
Neta, bo funkcije opravljal do 
prihodnjega strankinega kongre
sa, ki je bil že prej napovedan za 
drugo polovico 1980. leta.

MIK

Karmelo Vlahov

Nihče ni prijatelj admini
strativnih ukrepov, še posebej 
zamrzovanja osebnih dohodkov, 
vendar pa nastopijo situacije, ko 
jim je treba dati podporo, saj na 
žalost ostajajo edini mogoč 
ukrep. Svež primer za to je pred 
tedni izvedena zamrznitev oseb
nih dohodkov v nekaterih pano
gah in grupacijah, predvsem v 
nekaterih negospodarskih de
javnostih, družbenopolitičnih 
skupnostih in organizacijah.

In medtem ko osebnih dohod
kov v teh organizacijah in orga
nih niso niti še »zaledili« — o 
vračanju izplačanih osebnih do
hodkov nad in izven družbeno 
dogovorjenih okvirov sploh ni 
treba govoriti — ne le da obsta
jajo dvomi, ampak celo povsem 
jasni kazalci, da mnogi tega sploh 
niso upoštevali in da so praktično 
prekršili dogovor, še preden so 
ga začeli uresničevati. Med krši
telji se pogosto imenujejo tudi

nekatere organizacije in organi iz 
najvišjih vodstev, ki kršitve do
govorjenega upravičujejo z gi
banjem cen in rastjo življenjskih 
stroškov ter nasploh s potrebo, 
da je treba proučiti odnos proti 
tistim, ki so praktično »zamrz
njeni« že skoraj leto dni.

Ker se tudi drugače nismo ni
koli zavzemali za zamrznitev 
osebnih dohodkov kot za ukrep, 
s katerim je mogoče rešiti neka
tere odprte probleme delitve za 
daljše obdobje, tako delamo tudi 
sedaj. Treba je »odtaliti«. Toda 
koga?

Ukrep zamrznitve osebnih 
dohodkov, z vsemi njegovimi 
mogočimi gospodarskimi in 
družbenopolitičnimi učinki, je 
bil zlasti naslovljen na vodilne 
delavce in funkcionarje zajetih 
organizacij, vendar pa je nekri
tično in z redkimi izjemami zadel 
delavce v teh delovnih organiza
cijah. Tako se je dogajalo, da so

zamrznili osebne dohodke tudi 
snažilkam, daktilografom in tele
fonistom in vsakemu strokov
nemu delavcu v neki organi
zaciji ali organu, samo zato ker 
so morali zamrzniti osebni doho
dek vodilnih, ki so imeli spet 
možnost izkoristiti— in nekateri 
so izkoristili prvo priložnost, da 
na različne načine izigrajo sklep, 
ki so ga pozdravili naši občani, še 
posebej pa delavci v materialni 
proizvodnji.

Nihče ni proti »odtalitvi« 
osebnih dohodkov teh delavcev 
in njihovi uvrstitvi v okvire, ki so 
določeni z družbenimi dogovori 
in samoupravnimi sporazumi. Še 
več, sploh jih*ni bilo treba za
mrzniti, ampak le določiti z istimi 
kriteriji in merili, s katerimi me
rimo delo delavcev v proizvod
nji, torej jih privesti v odvisnost z 
delom in rezultati dela.

Druga stvar pa je, če gre za 
preučitev sklepa in odmrzovan je

osebnih dohodkov tistih, ki jih na 
splošno imenujemo funkcionarji 
in delavcev v delovnih skupno
stih njihovih organov, o tistih,ki 
so prekršili družbeni dogovor in 
do danes še niso vrnili prekora
čenih sredstev, čeprav so bili 
prav oni najbolj poklicani in od
govorni za dosledno uresničeva
nje omenjenega dogovora.

Ne trdimo, da nekatere orga
nizacije in organi, ki zahtevajo 
odmrznitev, nimajo upoštevanja 
vrednih vzrokov in razlogov. Ce 
jih imajo,najjihjavnopredstavijo, 
vendar panajtudiiavnopovedo, 
kdo in zakaj je prekršil dogovor. 
Bilo je več kot potrebno, da bi ti 
organi javno in samokritično po
gledali in pojasnili lastno kršitev 
dogovorov, da bi tako preprečili 
tudi širjenje govoric. In samokri
tično, javno sporočilo im a zanes
ljivo večji učinek, kot »odkriva
nje« teh pojavov po naši novi
narski poti.

Ob začetku sovjetsko-kitajskih pogovorov

30 let vihrave zgodovine
Drago Flis

V ponedeljek bo minilo 
točno trideset let, ko je pokojni 
kitajski voditelj Mao Ze Dong 
stopil na osrednji pekinški trg 
Tien An Men pred obzidjem 
prepovedanega mesta in zbrani 
milijonski množici razglasil 
zmago kitajske revolucije in 
ustanovitev ljudske republike 
Kitajske. Dolgi pohod kitajskih 
revolucionarjev seje takrat kon
čal, z ozemlja Kitajske so preg
nali še zadnjega kuomintangov- 
ca. Kitajski nasprotniki revolu
cije, ki jih je vodil Cangkajšek, 
so se uhiaknili na južnokitajski 
otok Taivan, kjer so ob ameriški 
podpori ustanovili republiko Ki
tajsko, katere voditelji se še do 
danes niso odrekli zahtev po vsej 
Kitajski.

Vendar nerealnih sanj tajvan
skih političnih oblastnikov nihče 
več ne priznava, tudi Američani 
ne, ki so priznali vlado v Pekingu 
in njeno pravico predstavljati vso 
Kitajsko, vključno s Tajvanom.

Takoj po letu 1949 pa je imela 
mlada ljudska republika precej 
težav, preden so jo priznali. V 
letih po revoluciji se je zatekla 
pod sovjetsko okrilje. Že tako 
zaostala dežela je bila v letih pro- 
tii mperialistične vojne ter spo
padov med kuomintangovci ter 
Maovimi partizani popolnoma

porušena. Prvo industrijo so 
torej postavili sovjetski strokov
njaki. Ne glede na to pa Kitajska 
ni bila nekakšna sovjetska kolo
nija. Socialistični razvoj na Ki
tajskem je imel že pred izbruhom 
sovjetsko-ki tajskega sporar 
nekaj svojih značilnosti. Kitaj
sko revolucionarno vodstvo si ni 
ničesar bolj želelo kot pospeše
nega razvoja dežele. Mao Ze 
Dong je sredi petdesetih let začel 
z »velikim skokom« naprej. Ta 
kampanja se nam danes zdi 
malce šaljiva. Takrat so na 
kmečkih dvoriščih postavljali 
majhne plavže, da bi tako prido
bili čim več železa, ki je bilo tako 
nujno potrebno za razvoj. »Ve
liki skok« naprej nam zgovorno 
slika, kako zaostalo deželo je po- 
ded ovalo revolucionarno vod
stvo in kako vroča je bila želja 
deželo razviti. Jasno, da je bil 
množičen »veliki skok« gospo
darsko za Kitajsko popolna iz
guba. Predsednik Mao je zato 
mora! odstopiti mesto predsed
nika države LiuŠaoČiju, sam pa 
je obdržal le mesto partijskega \ 
voditelja.

N- zunanjepolitičnem po
dročju je bila Kitajska vse do 
konca šestdesetih let zvesta za
veznica Sovjetske zveze. Včasih 
je bila ta dežela še bolj prosov-

jetska kot druge socialistične de
žele. Kitajci so v določenem ob
dobju še bolj ogorčeno kritizirali 
jugoslovansko samostojno pot v 
socializem kot Sovjeti. To je bila 
verjetno želja za njihovo pre
vlado v mednarodnem delav
skem in komunističnem gibanju.

Začetek šestdesetih let je pri
nesel sovjetsko-kitajski spor. 
Najprej je imel v poglavitnem 
ideološko naravo, pozneje pa so 
se ideološkim prerekanjem pri- 
družilašeozemeljska nesoglasja. 
Sovjetsko-kitajski,spor se je naj
bolj zaostril leta 1969, ko so se 
na sovjetski daljnevzhodni reki 
Ussuri spopadle obmejne straže 
obeh dežel. Takoj po ussurij- 
skem spopadu so se začele tudi 
serije sovjetsko-kitajskih poga
janj, ki pa do sedaj niso prinesle 
še nobenih rezultatov. Tudi tre- 
nutno se v Moskvi pogajata dele
gaciji obeh dežel, sadov teh raz
govorov pa seveda še dolgo ni 
pričakovati.

Kitajski notranji razvoj v šest
desetih letih je poln protislovij, 
nemirov, različnih zamisli o na
daljnjem razvoju dežele pa tudi 
boja za oblast. Zelo zanimiv 
pojav tega obdobja kitajske zgo
dovine je »kulturna revolucija«. 
Ta pojav še zdaj ni popolnoma 
razjasnjen. Ver jetno pa je šlo za

določeno obliko državljanske in 
razredne vojne, ki pa jo je 
spremljal tudi boj vodilnih kitaj
skih osebnosti za oblast.

V tem procesu so prevladali 
tisti, ki so se zavzemali za stabilni 
razvoj dežele nad tistimi, ki so 
zagovarjali nenehne revolucio
narne sunke — torej nekakšno 
permamentno revolucijo.

Toda razvoj ostaja temeljno 
vprašanje Kitajske. Osnovna pa
rola kitajskega vodstva, ki ga 
poosebljata Hua Guo-Feng in 
Deng Xiao Ping, je zahteva po 
štirih modernizacijah: v kmetij
stvu, industriji, znanosti in ljud
ski obrambi. Kljub vsem razvoj
nim prizadevanjem v zadnjih tri
desetih letih, je Kitajska še 
vedno zaostala dežela. Nekateri 
ocenjujejo, da je sedaj razvita 
komaj približno toliko, kot je 
bila Rusija tik pred revolucijo.

Da bi se razvila, pa Kitajska 
potrebuje tehnologijo. Kaže, da 
jo je pripravljena uvoziti največ 
iz Zahoda ter iz Japonske. Do 
leta 2000 naj bi ta dežela postala 
»moderna socialistična država«. 
Ta parola ne pove veliko. Doka
zuje pa, da stabilnost prihodnjih 
let na Kitajskem v dobršni meri 
zavisi prav od tega. kolike bodo 
uresničili razvojne cilje.

Minulo sredo je predsednik 
republiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije Vinko Haf
ner sprejel najboljše kovinarje 
v vseh tekmovalnih discipli
nah pravkar končanega tret
jega republiškega delovnega 
tekmovanja kovinarjev. Sku
paj z nekaterimi organizatorji 
tekmovanja so v sproščenem 
razgovoru osvetlili dosedanje 
izkušnje pri organiziranju de
lovnih tekmovanj tako v te
meljnih organizacijah, obči
nah, regijah, republiki kot tudi 
zveznega tekmovanja. Tova
riša Hafnerja so seznanili s 
številnimi problemi, s katerimi 
se srečujejo pri delu.

Sobota, 22. septembra:
Pri Joštovem mlinu v Medlogu 

pri Celju je bila proslava ob štiri
desetletnici 2. konference KPS, 
združena s proslavo šestdesetlet
nice KPJ, SKOJ in revolucionar
nih sindikatov. Govoril je član 
predsedstva CK ZKJ Andrej 
Marinc.

V Silovcu nad Sromljami je na 
proslavi ob petintridesetletnici 
ustanovitve Kozjanskega odreda 
govoril predsednik republiškega 
odbora ZZB NOV Janez Vipot
nik.

Nedelja, 23. septembra
Predsednik Tito je na Kadi- 

njači ob obletnici užiške repu
blike odkril spomenik padlim 
borcem užiškega delavskega ba
taljona in govoril na ljudskem 
zborovanju.

V Pogoniku nad Litijo je bila 
osrednja proslava ob petintride
setletnici partizanske ofenzive 
na prometne zveze v Sloveniji. 
Govoril je predsednik sveta za 
ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito pri RK SZDL 
Franc Poglajen.

Ponedeljek, 24. septembra
Predsedstvo CK ZKS je opre

delilo izhodišča za oblikovanje 
družbenega dogovora o nagra
jevanju po delu.

V odborih republiške skupš
čine se je začela obravnava jx>- 
ročila o uresničevanju delegat
skega sistema.

Torek, 25. septembra
Predsedstvo CK ZKJ je v ok

viru priprav na prihodnjo sejo 
centralnega komiteja obravna
valo idejnopolitično in organi
zacijsko usposobljenost ZK, po
sebej še mesto in vlogo občin
skih organizacij ZK v političnem 
sistemu socialističnega samou
pravljanja.

Predsedstvo SR Slovenije je 
razpravljalo o nalogah komisije 
za ustavna vprašanja pri skupš
čini SR Slovenije pri uresniče
vanju Titove pobude o kolektiv
nem delu, povečanju odgovor
nosti in nadaljnji demokratiza
ciji družbenopolitičnih odnosov.

IO predsedstva RK SZDL je 
obravnaval dokument »Uresni
čevanje pobude tovariša Tita pri 
poglabljanju družbene vloge 
SZDL v političnem sistemu so
cialističnega samoupravljanja.«

Sreda, 26. septembra
Delegati republiške skupščine 

so zavrnili osnutek zakona o 
energetskem zavarovanju, ker 
je preveč pomanjkljiv. Sprejeli 
pa so, med drugim, osnutek za
kona o zagotavljanju dodatnih 
sredstev solidarnosti za odpravo 
posledic potresa v Črni gori ter 
dali soglasje k nekaterim zvez
nim zakonom, ki bodo urejali 
pomoč Črni gori.

Koordinacijski odbor za tr
žišče ih ustvarjanje ter delitev 
dohodka pri Gospodarski zbor
nici. Slovenije je opozoril na 
ekonomske zadrege nekaterih 
delovnih organizacij, ki jih je 
povzročila zamrznitev cen.

Četrtek, 27. septembra
Zbor republik in pokrajin 

Skupščine SFRJ je obravnaval 
smernice razvoja Jugoslavije do 
1985.

Predsedstvo sveta Zveze sin
dikatov Jugoslavije je opredelilo 
naloge zveze sindikatov na po
dročju gospodarjenja.

Sobota, 29. septembra
V vseh krajevnih organizaci

jah in temeljnih organizacijah 
združenega dela so v akciji »Nič 
o' ne sme presenetiti« preverili 
sv 'O obrambno in samozaš
čitno pripravljenost.
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Pesem brigadirskih krampov je za letos Utihnila Mnenja in spodbude

S telefonom 
proti odročnosti

Odgovornost — 
kaj pa je to?!

Janez Sever, Jure Vovk Ciril Brajer

Utrip mladih v zveznih, re
publiških in drugih mladinskih 
delovnih akcijah, ki so letos za
jele skoraj celotno Slovenijo, je 
zamrl. Utihnila je tudi pesem de
lavcev brigadirjev PTT, PAP ter 
Tegrada, ki so skupaj z občani 
mozirske in šmarske občine na
peljevali telefone k osamljenim 
kmetijam na Solčavskem ter 
kozjanskem Veterniku. Gre za 
šesto tovrstno delovno akcijo.

»Mladinske delovne akcije so 
v svojem razvoju od osvoboditve 
do danes jasno kazale, kakšen je 
odnos družbe do mladih, do nji
hovega dela, do vključevanja 
mladih v družbena dogajanja, 
kazale pa so tudi resnično pri
pravljenost mladih za konkretno 
akcijo, za resničen prispevek k 
družbenemu razvoju,« je med 
drugim poudaril Ljubo Jasnič, 
izvršni sekretar predsedstva CK 
ZKS v svojem govoru ob zak
ljučku zvezne mladinske akcije 
»Posočje 79« v Kobaridu; to 
misel pa so poudarjali tudi drugi 
govorniki v Suhi krajini, Brkinih 
ali na Kozjanskem.

Letošnje tri izmene mladin
skih delovnih brigad, ki so delale 
po skoraj vsej Sloveniji, so v 
marsičem presegle uspehe dose
danjih. Ne gre toliko za število 
brigadirjev kot za vsebino dela, 
ki že marsikje pomeni resnično 
šolo samoupravljanja. Prav zato 
se opravljenega dela ne da meriti 
samo z metri, kubiki ali dinarji, 
čeprav so tudi ti uspehi skoraj 
enkrat večji od načrtovanih.

Bolj kot kilometri novih vodo
vodov, cest, električnih in tele
fonskih napeljav, opravljena 
komunalna in druga dela, je po
membno spoznanje, da je briga- 
dirstvo mladim resnična kovač
nica samoupravljanja, kolektiv
nega vodenja in dela, občanom 
pa zavest, da še tako odmaknjen 
zaselek ali domačija nista odri
njena od skrbi družbe.

Tako kot v Sloveniji ni več ob

čine, ki ne bi bila povezana ali 
pobratena z eno izmed občin iz 
drugih republik, tako tudi ni več 
delovne akcije, v kateri ne bi so- 
delovalimladi iz drugih republik, 
občani in pripadniki JLA. Gre za 
tovariško enakopravnost, nova 
spoznanja, poznanstva in izme
njave mnenj, ki so za vsak, 
predvsem pa tako dinamični ra
zvoj kot je naš, največjega po
mena.

Tudi nedavna akcija sloven
skih poštar jev, ki že leta družno z 
delavci PAP gradijo telefonske 
napeljave v najodročnejše pre
dele naše republike, tokrat na 
Solčavsko in kozjanski Veternik, 
temelji na spoznanju, da je lahko 
ena sama brigadirska sobota 
najboljši most pri seznanjanju 
delavcev znotraj velikega kolek
tiva in delavcev kolektiva z ob
čani in njihovimi tegobami na 
povsem drugem koncu naše re
publike. Letos jim je bilo tudi 
vreme naklonjeno, zato je bilo 
zadovoljstvo nad opravljenim 
delom tem večje.

Rozalija Bukovnik, gospodinja 
najvišje kmetije na Slovenskem: 
»Naša kmetija je odrezana od 
sveta od zgodnje jeseni do pozne 
pomladi. S telefonom smo zdaj 
dobili resnično zvezo s svetom, ki 
je bil doslej tako zelo odmak
njen ...«

Čeprav delata v istem kolektivu, sta se dodobra srečala šele na Veterni
ku: Anton Senočnik in Juraj Pavič sta oba delavca PTT v Celju, ven
dar raznolikost njunega dela ne omogoča skupnega dela. Tokrat sta 
družno pripravljala sidra za telefonske drogove na Veterniku

V novi pražarni Kolinske v Ljubljani so minuli teden odprli likovno razstavo akademskega slikarja 
Karla Pečka iz Slovenjega Gradca. To je bila v Kolinski že druga tovrstna razstava. Po prvi lani, ko je raz
stavljal akademski slikar Janez Kovačič, je anketa, ki jo je med obiskovalci izvedla Zdenka Kovačič, referent 
za izobraževanje v Kolinski, pokazala, dasosi razstavo ogledali prav vsidelavci Kolinske na Šmartinski cesti 
in še številni njihovi družinski člani ter gostje, ki so se mudili v tovarni.

»Zanimanje je veliko,« je dejala Kovačičeva. » T udi pobuda je prišla iz vrst delavcev, zato smo sedan jo raz
stavo pripravil: z večjim veseljem. Karla Pečka pasmo izbrali na pobudo našega TOZD v Slovenjem Grad
cu. Naše ljudi, vsaj mnoge med njimi, zanima likovna umetnost in kot pravijo — le časa in prilike nimajo za 
obisk galerij, zato so jim razstave v delovnih prostorih toliko bolj dobrodošle. Razstavljena dela si lahko mi
mogrede ogledajo večkrat in svoje mnenje o nid’ "menjajo s ,s h-iavci«, ;s še dodala Kovačičeva. Res pa je 
tudi, da so strok-, ne razlage avtorja delez>: h ,,, ; ;d'' ki pr. . ujejo otvoritvi. Tu pa je najbrže teže kaj 
storiti.

» Tokrat razstavlja’" nrvR: v delovni organizaa i,« je t ve dni akademski slikar Karel Pečko. »Nimam iz
kušenj, čeprav sem prct ' :, da so take razstave zelo koristne tako za tiste, ki si jih ogledujejo, kot tudi za 
razstavljavca, če im j p dm-nost, da izve za mnenje obiskovalcev.« Soglašal pa je s tem, da bi bila vodstva po 
razstavi v. delovnih or ■ ' - j ah zelo primerna.

Za lepimi, dobrimi, starimi 
časi ne kaže tožiti. Pa vendar seti 
včasih prikrade misel: »Mar niso 
naši predniki včasih le kaj bolje 
znali?« Tako so skoraj gotovo 
bolje vedeli, kaj je odgovornost 
in kako velja ukrepati, da bi jo 
ljudje tudi uresničevali. Takole 
so menili: »Si ukradel? Si! Torej, 
prijateljček, stopiš tjale pred 
steber, da bodo ljudje videli, kdo 
je tisti tiček, ki jim je skrivaj 
segal v žep.« Ali pa »Ti, pek, 
premajhne štruce si prodajal. 
Lump, stopi v košaro, da te malo 
namočimo!«

Pa danes? Humana družba 
smo, to drži, kar preveč včasih. 
Res imamo zapore in vanje sem 
ter tja tudi koga vtaknemo. 
Mnogo pa je takšnih, ki se

izmuznejo. Pa ne, da bi zanje ne 
vedeli, kje pa! Dobro jih pozna
mo, njih in njihove grehe, pa jim 
ne moremo, ali ne znamo stopiti 
na prste. Celo množičnim moril
cem ne! Zastrupljajo nam vode, 
zrak... So že koga kaznovali? 
Menda včasih, z nekaj dinarji, ki 
gredo tako ali tako iz žepa nič 
krivih delavcev. Pa menda 
imamo tudi za to področje odgo
vorne tovariše, mar ne?! Komu 
in kdaj le-ti odgovarjajo, predv
sem pa na kakšen način, nihče ne 
ve. Celo hrano nam zastrupljajo. 
Kolikokrat že je sanitarna inš
pekcija ugotovila, da je ta in ta 
izdelek neuporaben, škodljiv... 
Nihče ne odgovarja prekršku 
primerno, čeprav smo nekaj časa 
kupovali celo pokvarjeno hrano

za dojenčke. Če niso odgovarjali 
odgovorni za prekrške, ki ogro
žajo življenje in zdravje vseh nas, 
Celo bodočnost človeštva, kako 
naj pričakujemo, da bo odgovar
jal tisti, ki nam je prodal za drage 
denarce avto, ki pušča vodo kot 
rešeto, stanovanje v bloku, ki že 
novo razpoka, k jer zijajo okna... 
Če bi se malo potrudili, bi hitro 
našli pot do tistih, ki so odgo
vorni za te in vse druge napake 
ter pomanjkljivpsti našega go
spodarstva, vse družbe. Hitro bi 
lahko pokazalis prstom: »Ti si to 
in ti in ti...« Trdno verjamem, da 
bi odgovorne našli, dvomim pa, 
da bi to kaj prida zaleglo — vsaj 
dokler jih ne bomo znali pokli
cati na odgovor!

Kaj bo z mladinskim 
zdraviliščem na Rakitni!?

Marjan Horvat

Skupščina občine Ljubljana 
Vič-Rudnik je na junijskem za
sedanju vseh zborov sprejela 
sklep o začasnem ukrepu druž
benega varstva v mladinskem 
klimatskem zdravilišču na Ra
kitni. Tako je delavcem — ta čas 
jih je v tej delovni organizaciji 
zaposlenih 14 — omejila samou
pravne pravice, začasnemu po
slovodnemu organu pa je v 
skladu z našo zakonodajo naro
čila, naj s sanacijskim progra
mom zagotovi izboljšanje sa
moupravnih odnosov v delovni 
skupnosti in zavaruje družbeni 
interes pri poslovanju.

Na takšen sklep skupščine ob
čine so se delavci pritožili na so
dišče združenega dela SR Slove
nije ter ga zaprosili za oceno za
konitosti ukrepa družbenega 
varstva. Na sodišču pa smo slišali 
marsikaj, kar je doslej bilo znano 
le v »ožjih« krogih, čeprav se 
mladinsko klimatsko zdravilišče 
sorazmerno pogosto pojavlja v 
dnevnem časopisju. Sicer je 
zdravilišče zaradi odločbe sani
tarne inšpekcije že od lanskega 
septembra zaprto, kajti sanacija, 
ki so se je lotili delavci s pomočjo 
občine, ni uspela, mimo tega pa 
so bili tudi interesi v kolektivu 
zelo različni, prav tako pogledi 
na osnovno dejavnost, financira
nje, delovne metode, strokovno

tehnične pogoje za opravljanje 
zdravstvene dejavnosti... Kot 
smo lahko razbrali iz gradiva 
družbenega pravobranilca sa
moupravljanja, so se nekateri in
teresi uveljavljali ne glede na to, 
da niso bili družbeno verificirani.

Sodišče je menilo, da je ukrep 
družbenega varstva sicer upravi
čen, vendar pa je iz vseh razprav 
na zasedanju izzvenelo, da so v 
viški občinski skupščini kaj slabo 
izbrali prioriteto razlogov, ki so 
narekovali takšno odločitev. 
Predstavniki izvršnega sveta so 
prišli na zasedanje, ne da bi se 
seznanili s samoupravnimi akti 
delovne organizacije, ni naključ
je, da so marsikdaj na vprašanja 
sodnikov le skomigali z rameni 
ter soglašali z ugotovitvijo, da 
niso dovolj dobro poskrbeli za 
obrambo ukrepa družbenega 
varstva.

Dejstvo je, da zaposleni v 
zdravilišču, ne da bi delali — 
morda so izjema le tisti, ki so za
dolženi za vzdrževanje objekta 
— dobivajo oesbne dohodke, ki 
jim jih zagotavlja območna 
zdravstvena skupnost Ljubljana. 
Skupščina občine je prav tako 
dala nekaj sredstev za sanacijo 
objekta na Rakitni, vendar pa 
teh sredstev niso izkoristili. Tudi 
zato je ukrep, ki ga je sprejela 
skupščina, upravičen, saj pravi

mo, da brez dela ni mogoče dobi
vati osebnih dohodkov. Pravza
prav se moramo vprašati, kako 
območna zdravstvena skupnost 
Ljubljana financira posamezne 
dejavnosti? So odgovorni vedeli 
za take razmere ali pa so kar na
kazovali sredstva za osebne do
hodke, ker so jih pač planirali?

Že nekaj časa slišimo zahteve, 
naj bi uredili status mladinskega 
klimatskega zdravilišča na Ra
kitni. Bržkone tega ne bodo 
mogli storiti le pristojni v viški 
občini pa tudi ne v območni 
skupnosti za zdravstveno var
stvo, tako da bi se o tem kazalo 
pomeniti tudi kje drugje. Manj bi 
bilo zapletov, manj nejevolje... 
Brez takšnega dogovora pa tudi 
brez novih in večjih naložb v to 
dejavnostna Rakitni ne bo šlo. O 
tem se bo treba dogovoriti tudi 
zato, ker bi takšen dogovor pri
pomogel pri uresničitvi zača
snega ukrepa družbenega var
stva in ne nazadnje tudi zato, da 
zavarovanci zvedo, kakšne so 
možnosti razvoja te dejavnosti 
na Rakimi. Bržčas pa bi takšen 
dogoyor zagotovil delavcem v 
zdravilišču socialno varnost ter 
tudi preprečil neracionalno po
rabo družbenih sredstev.

Iz zbirke Knjižnica SINDIKATI:

Št. 22 — Franc Križaj:

RAZUMLJIVE
INFORMACIJE Cena45din

Priročnik,kako izboljšati razumljivost in večjo sporočilnost pisanih informacij.

Št. 23 — Stanko Ilič:

DIREKTOR V SISTEMU 
SAMOUPRAVNEGA
INFORMIRANJA Cena 55 din

V brošuri so opredeljene naloge direktorja v sistemu samoupravnega informiranja, zatem način 
in načela izpolnjevanja nalog in ocenjevanje opravljenih nalog direktorja.

, Brošure naročite na naslov TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4.
VL_____________________________________  '___:-------------------------------------------------------^
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Polletni poslovni uspehi v železniškem gospodarstvu GOSPODARSKI KOMENTAR

Rezultati bi lahko Iz lastnega žepa
bili boljši

Marjan Horvat

Slovenski železničarji so v 
prvem polletju letos prepel jali za 
37,9 odstotkov več potnikov kot 
v enakem razdobju lani. Kot smo 
lahko slišali v republiškem od
boru sindikata prometa in zvez 
Slovenije,so dosegli letni načrt v 
potniškem prometu z 51,8 od
stotki, lanska realizacija v istem 
obdobju pa je presežena za 1,5 
odstotka. Povečani obseg pre
voza potnikov pa je nastal predv
sem na domačih progah, saj se je 
število potnikov v medr arodnem 
prometu zmanjšalo za 9,8 od
stotkov. Zadovoljni pa smo 
lahko tudi s prevozom blaga. V 
tem obdobju so prepeljali za
15.1 odstotka več blaga kot v 
prvem polletju lani, če pa pogle
damo opravljeno delo v netoton- 
skih kilometrih, je po teh kazalcih 
v notranjem prometu bilo za
17.2 odstotka več dela kot v lan
skem prvem polletju, v medna
rodnem pa za 19,7 odstotkov. V 
notranjem prometu je na pove
čani obseg dela imel največji 
vpliv večji prevoz premoga, 
nafte, cementa, gnojil in lesa. V 
mednarodnem prometu pa velja

iskati razloge povečanega obsega 
v večji dejavnosti Luke Koper. 
Prav gotovo pa ne smemo tudi 
mimo resnice, da je takšno ali 
drugačno gibanje prometa pre
cej odvisno tudi od odnosov z 
mednarodnimi špediterskimi 
službami, ki v veliki meri odlo
čajo o načinu in vrsti prevoza.

Bržkone pa bi bil naš zapis o 
poslovanju v železniškem go
spodarstvu pomanjkljiv, če bi ne 
omenili tudi tistih akcij, ki so se 
jih lotili v delovnih kolektivih za 
boljše gospodarjenje. Omenimo 
»nočni skok«. Na ta način so v le
tošnjem prvem polletju prepe
ljali 97.380 ton blaga, kar je za 
17,8 odstotkov več kot v istem 
obdobju lani; potem prinaša 
pomembne prednosti tudi upo
raba paletnega sistema natovar
janja, saj so letos uporabili 
736.605 palet v prometu, kar je 
za 22,4 odstotkov več kot v lan
skem prvem polletju. Prevoz 
cementa v posebnih silokontej- 
nerjih iz Anhovega v Ljubljano 
je prav tako pridobitev, saj so na 
ta način letos že prepeljali 
20.992 ton in še bi lahko našte

vali »nove« prijeme pri prevozu 
blaga po železniških tirih.

Železniško gospodarstvo 
Ljubljana pa bi lahko doseglo še 
boljše poslovne, rezultate, če bi 
koristniki železniških storitev 
pravočasno razložili naložene 
vagone, saj je kar 13.156 vago
nov bilo izven prometa zaradi ta
kega neodgovornega vedenja. 
Da bo mera polna, pa še dodaj
mo, da je ta številka za 46,6 od
stotkov višja, kot je pa to bilo v 
lanskem prvem polletju. Prav 
gotovo takšna praksa prispeva 
dobršen del k rasti stroškov Že
lezniškega gospodarstva, pa tudi 
zmanjšuje kakovost dela želez
ničarjev. O tem bi veljalo razmi
sliti tudi v tistih kolektivih, ki si 
za dolgo časa sposojajo vagone 
in bržčas kaj tudi ukreniti, saj na
staja na ta način družbena škoda, 
ki jo brez potrebe plačujejo le 
železničarji.

Boris Rugelj

Čeprav vsi čutimo, da 
osebni dohodki komajda dohite
vajo naraščajočo draginjo, 
»hladne« številke statistike go
vore drugače: da osebni dohodki 
preveč lovijo cene življenjskih 
potrebščin, premalo pa sledijo 
rasti dohodka in produktivnosti. 
Zlasti slednja je marsikje pov
sem zanemarjen »dejavnik«, ko 
delavci odločajo o dvigu svojih 
»plač«. Marsikje se ob takšnih 
priložnostih sploh ne vprašajo, 
kako so dosegli višji dohodek, in 
osebne dohodke dvigujejo, če
prav se je dohodek povečal, le 
nominalno, se pravi predvsem na 
rovaš višjih cen njihovih izdel
kov, ne pa tudi realno — zavoljo 
dviga produktivnosti. Po
membno je le, da »plače« sledijo 
vsaj uradnim podatkom o rasti 
življenjskih stroškov, če že ne 
morejo hitreje...

Seveda je v kolektivih, kjer 
tako razmišljajo in ukrepajo, 
težko povečevati akumulativ- 
nost, saj vemo, da nova vrednost 
nastaja samo, če v izdelek vlo
žimo več dela, če smo pri delu 
bolj učinkoviti.

Paleta odnosov na relaciji do
hodek — produktivnost — 
osebni dohodki — akumulacija 
je v združenem delu kaj pisana, 
lahko bi dejali, da je brezsto- 
penjska, kot nima stopenj, de
nimo drsni potenciometer. K ra
zmišljanju pa sta nas spodbudili 
obe skrajni točki tega »poten
ciometra«, ker sta si v resnici 
povsem nasprotni tako v ra
zmerju do naštetih relacij med 
dohodkom in njegovo uporabo 
kot v učinkih teh odnosov.

Kot prvo skrajnost prav go
tovo lahko označimo tiste kolek
tive, ki si kljub slabim poslovnim 
rezultatom privoščijo predvsem 
dobre osebne dohodke in šele 
potem razmišljajo o drugih 
komponentah razporejanja do
hodka. Takih je v Sloveniji 
mnogo in, žal, prav tako veliko je 
med njimi kolektivov, ki si pri
voščijo dvigovanje osebnih do
hodkov kljub bilančni izgubi! 
Marsikje smo ob spremljanju 
analiz gospodarjenja ob polletju 
slišali za velike prekoračitve 
sredstev za osebne dohodke prav

v temeljnih organizacijah, ki so v 
izgubi!

V vzroke in vzvode takšnega 
ravnanja se tokrat ne bomo vti
kali, pač pa bomo raje pogledali 
še drugo stran: kolektive, ki rav
najo popolnoma drugače, Saj 
vedo, da sredstev, ki jih še nismo 
ustvarili, ni pametno trošiti. Ve
liko je tudi kolektivov tik nad 
vodo — pa se temu primerno tudi 
odločajo. To velja za večino tek
stilnih tovarn. V poprečju imajo 
zaposleni v tekstilni industriji 
Slovenije za 1116 din nižje me
sečne prejemke kot v gospodar
stvu nasploh. Seveda ob zaključ
nem računu ne bodo ničesar deli
li, ker tako nizki osebni dohodki 
niso samo previdno naravnana 
akontacija, ampak več tudi ne 
morejo razdeliti. Če bi delili v vi
šini poprečnih osebnih dohod
kov gospodarstva, bi vrsta tek
stilnih tovarn takoj izkazala iz
gubo.

Nekje delijo in povečujejo 
osebne dohodke kljub izgubi, 
drugje izgubo pokrivajo z nižjimi 
osebnimi dohodki — iz lastnega 
žepa, bi lahko dejali...

Po združitvi v HP Droga Izkušnje LTH TOZD Računski center

Prednosti zmagujejo Za izkoriščenost
Ciril Brajer Ciril Brajer

Referendum je 25. 11. 1977 
odločil, da so se združile delovne 
organizacije HP Droga Portorož, 
HP Delamaris Izola in trgovsko 
podjetje Koloniale, Piran. Na
stala je nova delovna organiza
cija HP Droga Portorož.

»Vrsto let smo že razmišljali o 
različnih oblikah združevanja,« 
nam je povedal Jože Čezm, 
vodja službe samoupravljanja in 
obveščanja nove delovne organi
zacije. Že leta 1972 smo skušali 
doseči združitev Droge, Delama
risa in Kolinske, pa je zamisel 
padla v vodo. No, leta 1977 je 
Delamaris zabredel v škripce, 
imenovan je bil upravni odbor in 
za vršilca dolžnosti direktorja v 
Delamarisu je občina imenovala 
direktorja Droge. Začeli smo se 
dogovarjati o enotni prehram
beni industriji na obali in o deli
tvi . proizvodnih programov. 
Takšna usmeritev je tudi cilj sa
moupravnega sporazuma SOZD 
HP, ki smo se mu pridružili tudi 
mi. Tako je nastala naša delovna 
organizacija, ki jo sestavlja 8 
proizvodnih TOZD, TOZD tr
govina, blagovni promet in de- 

. lovna skupnost skupnih služb. 
Dosegli smo dobro samoupravno 
organiziranost, ki smo jo uredili 
že lani, zdaj pa se ukvarjamo s 
specializacijo posameznih
TOZD. Vsaki, ki prepusti svoj 
proizvodni program drugi 
TOZD, moramo zagotoviti no
vega, ki ji najbolj ustreza. Kar 
dobro nam gre od rok, bolje, kot 
je kazalo v začetku. Dogovori so 
bili dokaj ostri, pa je to prej 
dobro kot ne. Večino spornih 
vprašanj smo na ta način rešili v 
začetku in zdaj moramo poskr
beti še za podrobnosti. Dopol
njujemo ekonomske odnose, ka
tere je samoupravni sporazum 
zajel, jih tudi že uresničujemo, le 
praksa jih še popravlja, rsajveč 
dela imamo zdaj s tehnično or
ganiziranostjo. Lani so vse 
TOZD poslovale brez izgube. 
Nekaj jo je bilo le v kmetijski 
proizvodnji, pa smo jo pokrili iz

Delavci Drogine TOZD Delamaris se po začetnih težavah vse bolj zavedajo, da je skupna pot lažja

lastnih rezervnih skladov. Tudi 
letošnje prvo polletje je zadovo
ljivo in če bomo še naprej tako 
zavzeto delali, bomo menda 
kmalu lahko rekli še kaj več.«

Oglasili smo se tudi v Izoli, v 
TOZD Delamaris, ki še nosi ime 
svoje bivše delovne organizacije. 
Miroslav Petelin, vodja oddelka 
ribja moka in predsednik ene 
treh osnovnih sindikalnih orga
nizacij, je takole nadaljeval:

»Res, leto 1976 je bilo usod
no, izguba precejšnja. Če smo 
hoteli dobiti posojilo za sanacij
ski program, smo morali ponu
diti močno jamstvo in našli smo 
ga v Drogi. Lepo so nam pojasni
li, da smo v stiski, da je integra
cija edina prava rešitev in tudi 
družbenopolitične organizacije 
so se prikopale do zaključka, da 
je to kljub velikim lastnim sana
cijskim naporom najboljša 
možna pot. In menda je res — če 
se dva združita, prineseta v 
»zakon« vsak - svoje prednosti, 
pomanjkljivosti pa se skupaj laže 
otreseta.

Vse res še vedno ni^kot bi žele
li, težave so z organizacijo dela, 
poslovanje tudi ni najbolj uteče
no. V naši TOZD nas je zaposle

nih nekaj več kot 600 in pollet 
smo še kar dobro zaključili. T< 
žave imamo z uvozom pločevin 
iz katere sami izdelujemo emb; 
lažo, »letina« rib letos ni najbol 
ša, tako da je obseg proizvodn 
zaostal za planom in je za 3,2 ' 
nižji od lanskega v tem obdobj 
zastareli prostori in opren 
otežkočajo organizacijo in vodi 
nje proizvodnje, nujne naloži 
za posodobitev naših ribarnic 
ogrozile rentabilnost...«

Ko smo obiskali prej Delam 
risovo, zdaj Drogino TOZ 
Riba smo se spet pomenili 
predsednikom osnovne sind 
kalne organizacije Ivanom St 
pančičem. Tudi on nam je zat 
dil, da so delavci vse bolj prepi 
čani, kako je bila odločitev o ii 
tegraciji pametna. Pa vendar.

»Res, odločili smo se in že dve 
leti smo skupaj. Še vedno pa ni 
vse tako kot smo pričakovali. 
Marsikaj, kar smo si takrat začr
tali v sanacijski plan, se vse pre
počasi uresničuje. Res imamo 
novo hladilnico, dve novi ladji, še 
vedno pa modernizacija naše 
flote vse prepočasi poteka. Leto 
1976 smo zaključili s približno 
25 milijoni dinarjev izgube, letali

smo od »Poncija do Pilata«, da 
smo si izborili prioriteto v sred
njeročnem planu in podporo za 
sanacijo, ni pa šlo brez močne ga
rancije. Sila kola lomi in referen
dum pri nas ni bil vprašljiv. Mo
rali pa smo dokazati delavcem v 
Drogi, da lahko tudi sami sto
pimo na noge. Leto 1977 smo 
zaključili z minimalnim pozitiv
nim rezultatom. Ob združitvi je 
bilo nekaj težav. Večina naših 
delavcev je že dolga leta delala v 
Delamarisu, se nanj čustveno 
navezala in že imenu so se težko 
odrekli. Treba jih je bilo prepri
čati, da so prenosti, ki jih prinaša 
združitev, pomembnejše od 
imena. Referendum je uspel in 
združitev je postala veljavna s 1. 
1. 1978. Celo leto smo se m učili z 
usklajevanjem načina poslova
nja, povezovanje še zdaj ni do
miselno, ampak delavci vse bolj 
čutimo z Drogo. Spoznali smo, 
da problem niso le ribe, da kaže 
pozornost posvetiti tudi solinam, 
kmetijski proizvodnji.. Poču
timo se tudi bolj trdni, tako da je 
bila odločitev kljub vsemu smo
trna. Celo banke nas drugače 
gledajo. Prej .smo le s težavo do
bili K) milijonov posojila, zdaj pa 
se tudi o tem laže pogovarjamo.«

Leta 1964 so nekatere de
lovne organizacije v Škofji Loki 
sprevidele, da jim »peš« ne kaže 
več računati. Jelovica, Gorenj
ska predilnica in LTH so se odlo
čile in skupaj nabavile preproste 
kartične stroje. Dogovorile so se 
za skupno pot avtomatske obde
lave podatkov in kot povsod so 
tudi Skofjeločani začeli z obra
čunavanjem osebnih dohodkov, 
z materialnim poslovanjem — in 
sveda z veliko željo, da bi čim- 
prej dobili takšno opremo, ki bi 
jim omogočila tudi vodenje proi
zvodnje.

Leta 1969 so dobili prvi pravi 
računalnik, IBM 360-20. Po: 
trebe so njegovo zmogljivost 
kmalu prerasle in leta 1973 so 
dobili Univac 90-70, katerega 
zmogljivost je bistveno večja.

Vsa stvar se je začela v Loških 
tovarnah hladilnikov in računski 
center je zdaj njihov TOZD, če
prav sredstva združuje vsa skup
nost uporabnikov. Niso pa člani 
skupnosti edini porabniki stori
tev te temeljne organizacije. 
Osnovno vodilo poslovne politi
ke, ki so si jo začrtali,je, da imajo 
člani skupnosti absolutno pred
nost. Spoznali pa so, da je smo
trno proste zmogljivosti ponuditi 
tržišču. Veliko je namreč manj
ših organizacij in skupnosti, ki 
poslovno informatiko še kako 
potrebujejo, niso pa dovolj 
močne, da bi jim kazalo nabaviti 
lastne zmogljivosti. Približno 
tretjino zmogljivosti ujrorabljajo 
ti zunanji sodelavci širom Slove
nije ih zdaj načrtujejo tudi »pro
dor« v hrvaško Istro. Za zunanje 
uporabnike je tak način sora
zmerno poceni, ne potrebujejo 
lastnega kadra, ki ga ni na pre
tek, standardno razvite program
ske rešitve hitro dajo rezultate in 
končno je to tudi prvi korak v na
črtovano vertikalno integracijo 
informacijskega sistema. Za te
meljno organizacijo pa to po
meni polno izkoriščene zmoglji
vosti, nižje stroške za zunanje 
sodelavce in člane skupnosti.

Računalnik jim »teče« tudi do 
520 delovnih ur mesečno, kar je 
za 33 zaposlenih (le eden je »re- 
žijec«) precejšen napor. Pove
dali šo nam, da so prav naporno 
delo, neustaljen ritem dela, 
nočno, izmensko delo in posebej 
klimatizirani prostori (stalna 
temperatura in vlažnost), vzrok, 
da zanimanje za ta poklic pri nas 
vse bolj upada. Tudi oni imajo 
težave s strokovnimi kadri, po
magajo si z možnostjo napredo
vanja, internim šolanjem, mož
nostjo izrednega študija in šti
pendiranjem. Razdeljeni so v tri 
delovne skupine in v prvi ima 
vsak poprečno tudi do 40 nadur 

Delavci LTH TOZD računski 
center so za letošnje leto načrto
vali 12.730.000 dinarjev celot
nega dohodka in ta načrt so v 
polletju presegli za 22 odstotkov. 
Kljub temu jih skrbijo porab
ljena sredstva, ki vrtoglavo na
raščajo. Predvsem se draži mate
rial, težave pa imajo tudi z na
bavo repromateriala. Odnos de
lovne organizacije do te TOZD 
je tak, kot do vsake druge 
stranke — naroči in plača stori
tve. Drugi odnosi so pač takšni, 
kot veljajo za vso delovno orga
nizacijo. Stimulacija je 80 od
stotna glede na poslovne rezul
tate centra in 20 odstotna glede 
na uspešnost LTH. Kljub lepim 
poslovnim uspehom pa imajo v 
primerjavi z drugimi računskimi 
centri dokaj nizke osebne do
hodke. Takole so nam povedali: 
»V okolici Ljubljane je tako ali 
tako treba računati s približno za 
15 odstotkov nižjimi osebnimi 
dohodki kot v »prestolnici«, 
poleg tega spoštujemo samou
pravni sporazum o enotni politiki 
nagrajevanja v delovni organiza
ciji in, čeprav' smo menda ena 
redkih belih vran, nočemo kršiti 
družbenega dogovora o nagraje
vanju. Sredstva zbiramo za novo 
opremo in tudi člani, ki so udele
ženi pri naših rezultatih, za
vestno prepuščajo sredstva za hi
trejši razvoj centra.«
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Lep zgled iz kranjske Save Iz prakse za prakso

Vsaka knjiga Kako pripravimo
ima svojo usodo v OZD kulturni načrt (II.)

Ciril Brajer Branko Pungartnik

Naslov smo si kar dvakrat 
sposodili — latinski pregovor 
pravi tako in zapisali so ga v In
formatorju kranjske Save. V tem 
kolektivu je usoda knjigi prav 
gotovo mila. Njihov Informator 
poleg nekaj lepih pregovorov in 
misli o knjigi obvešča delavce o 
tridnevni prodaji knjig, o pogo
jih nakupa, priporoča pa tudi 
najbolj kakovosten izbor te pro
daje. Pokukajmo malo za to ob
vestilo.

Več let kulturno-umetniško 
‘društvo v Savi pripravlja akcijo 
nekajdnevne prodaje knjig, 
družboslovnih, strokovnih in le
poslovnih. Začeli so sodelovati z 
založbami, ki so prisluhnile tej 
zamisli in ponudile ugodnejše 
pogoje nakupa — popust in pla
čevanje v obrokih. Knjige proda
jajo med malico v prostorih 
družbene prehrane, pred pro
dajo pa so delavci obveščeni o 
vseh pogojih in tudi o izboru, za 
katerega skrbi strokovni sveto
valec. Pred prodajo pripravijo 
tudi razstavo, da si delavci knjige 
lahko prej dgledajo in se o njih 
pogovorijo. S takšno organizi
rano prodajo raste zanimanje 
ljudi za dobro čtivo, kar doka
zuje vse večje število prodanih 
knjig. V posamezni akciji pro
dajo že za približno 80.000 di
narjev knjig.

Tako so nam povedali v Savi- 
nem sindikatu in zdelo se nam je, 
da je ta skopa informacija vredna 
podrobnejšega ogleda. Sodoben 
način življenja ni ravno naklo
njen knjigi in lepo je slišati, da se 
nekje ljudje le trudijo, da bi člo
vek ostal zvest tej svoji prijatelji
ci. Pomenili smo se s Terezijo 
Pivk, profesorico slovenskega 
jezika v Savinem izobraževal
nem centru in Zvonetom Gan
tarjem, ki je bil osem let pred
sednik kulturno-umetniškega 
društva.

»Res, ljudje premalo berejo, 
kar kot pedagoški delavec lahko 
vsk dan opazim,« je začela pogo
vor Terezija Pivk. »Več kot pet 
let mora biti tega, kar sem pomi
slila, da bi kazalo sindikatu poleg 
prodaje hrušk, jabolk, sani in kaj 
vem česa vsega naprtiti tudi pro

dajo knjig. To naj bi bilo delo za
ložb, moram pa reči, da se ga ne 
lotevajo najbolj posrečeno. To 
potrjuje že dejstvo, da smo se 
spomnili sami, da smo poti do za
ložb ubirali sami... Saj pošiljajo 
akviziterje, a moje izkušnje z 
njimi niso najboljše. Veliki ve
čini je predvsem, če ne samo do 
zaslužka, o knjigi pa vedo kaj 
malo. Knjiga je res blago, a ob
čutljive vrste. Kdor dela z njo, 
naj je ne pozna le po strokovni 
plati, čutiti mora z njo. Akvizi
terji pa je ne poznajo niti stro
kovno.«

Ko smo čakali na drugega so
govornika, smo preleteli članek 
Terezije Pivk, objavljen v glasilu 
Savinih delavcev. Občutene be
sede, polne naklonjenosti so nam 
pokazale, kakšen naj bi bil člo
vek, ki se ukvarja s knjigami. Več 
je teh prispevkov, v katerih svo
jim sodelavcem vceplja ljubezen 
do knjige, jim govori o njenem 
pomenu za bogat besedni zaklad, 
za razvoj človekovega čustve
nega in miselnega sveta, o vlogi 
knjige v šoli, pri delu in samou
pravnem odločanju.

Tudi Lojze Gantar se je pri
družil njenemu mnenju: »Drži, 
da založbe s tem, ko pošiljajo 
med ljudi akviziterje, ki niso 
usposobljeni,da bi lahko uvelja
vili poslanstvo knjige, delajo 
knjigi medvedjo uslugo. Mnogo
krat sem opazil, da so tudi v knji
garnah zgolj prodajalci, da niso 
vzgojeni in izšolani za prave 
knjigarnarje, ki pa morajo biti 
tudi vzgojitelji, svetovalci, nav
duševale) za tiskano besedo. Prav 
okostenelost založb in ljudi, ki 
delajo s knjigami, je v dobršni 
meri kriva za slabo prodajo, 
premajhno zanimanje za bra
nje.. .«

Če ne gre Mohamed k gori... 
Tako je tudi Terezija Pivk vzela 
pot pod n6ge od založbe do za
ložbe. Ni in ni ji šlo v glavo, da se 
ljudi ne bi dalo spraviti h knjigi, 
le pot jim je treba olajšati, jih 
obvestiti, ponuditi boljše pogoje.

»Saj so me kar lepo sprejeli, 
ko sem jim razlagala, kako naj bi 
knjigo ponudili delavcem na de
lovnem mestu, jim prihranili te
kanje na pošto, z množično pro

dajo omogočili cenejši nakup in 
podobno. Prijazni so že bili, le 
malo dvomeče so gledali. Po
močnik direktorja Mladinske 
knjige se je celo oglasil pri nas, 
ker mu kar ni šlo v glavo, da 
resno mislimo— moram prizna
ti, da me je ves ta dvom, začude
nje, kar malo zabolel. Kaj pa je 
tako čudno, če ima človek knjigo 
rad in je pripravljen storiti vse, 
da bi to ljubezen vcepil še dru
gim?! Ko se je predstavnik Mla
dinske knjige prepričal, da smo 
trezni ljudje, je kot nekakšno 
stavo res ponudil 10-odstoten 
popust, če bi nam uspelo prodati 
za 10.000 dinarjev knjig. In nam 
je uspelo — že v prvi akciji pred 
petimi leti smo jih prodali za 
50.000 dinarjev.«

Dolg pomenek bo treba na 
kratko povzeti: izobraževalni
center je po dogovoru z založ
bami prenesel pobudo na sindi
kat. Dogovorili so se in se lotili 
dela. Pošteno so se ga lotili in 
prav vsi I e ljubiteljsko — od cen
tra, ki strokovno sodeluje, sindi
kata, ki je pravna oseba, da se 
jim zaradi popusta ni treba ote
pati z administrativnimi ovirami, 
članov kulturno-umetniškega 
društva, ki popri mejo tudi fi
zično in s stalno prisotnostjo pri 
prodaji vzbujajo zaupanje, da ne 
gre za pridobitniško akcijo, 
oddelka za obveščanje pa do to
varišic v računovodstvu, ki pro
stovoljno obračunajo in nakazu
jejo obroke za kupljene knjige. 
Delavcem tako ni treba drugega, 
kot da vstanejo od malice, sežejo 
po knjigah, s katerimi so jih že 
seznanili, jih odnesejo domov in 
preberejo. Teh knjig je vsako 
leto več. Akcijo pripravijo ne
kajkrat na leto, trajajo pa tri dni. 
Seveda jih pripravijo tudi za po
poldansko izmeno. Zdaj sodelu
jejo le s knjigarno Mladinske 
knjige v Kranju, kar je bolj pri
ročno, ponudba pa je prav tako 
bogata. Pred novim letom z igra
čami in ploščami pravljic razve- 
sele tudi otroke, Terezija Pivk pa 
skrbi, da se ne vtihotapi nič kiča
stega, nekakovosmega... Tudi 
delavci iz drugih republik lahko 
najdejo dobre knjige v svojem 
jeziku.

V prvem delu tega pri
spevka smo govorili o načrtova
nju kulturne politike, ki je temelj 
vsakršnega načrta kulturnega ra
zvoja v OZD in TOZD. Tokrat 
se ustavimo pri vsebini in obliki 
kulturnega delovanja v OZD In 
TOZD.

Oblik kulturnega delovanja je 
mnogo, med njimi pa je nekaj 
takih, ki jih lahko uresniči sle
herna organizacija sindikata ne 
glede na posebne pogoje, značil
nosti in posebnosti.

Kako lahko kultura poseže v 
humanizacijodelainživljenja? Z 
ureditvijo delovnega okolja; z 
ureditvijo delovnega mesta, de
lovnega prostora; upoštevaje 
posebnosti — s postopnim vna
šanjem primerne likovne opre
me, zelenja in glasbe v delovno 
okolje. Odprti in zaprti prostori 
postanejo prijetnejši z lepo in 
funkcionalno urejenimi dvorišči, 
potmi, parki, jedilnicami, sej
nimi sobami, avlami itd.; z oze
lenitvijo zunanjih površin s traj
nicami; tako, da postavimo 
skulpture, arhitektonske minia
ture, ustrezno oblikovane zgo
dovinsko zanimive stroje, vodo
mete in podobno v primerno ze
leno okolje.

Drugo vsebinsko področje 
kulturnega delovanja lahko po
sega v kolektivno, družabno živ
ljenje delavcev v temeljni orga
nizaciji. Organizacija kulturnega 
življenja delavcev vključuje 
torej tudi družabno, kulturno 
zabavo. Medčloveški odnosi niso 
le abstraktna kategorija, ločena 
od proizvodnih odnosov. Prav 
boj proti razdrobljenosti na po
samezne skupine, za enotno, 
skupno doseganje dobrih delov
nih rezultatov, boj za dosledno 
uresničevanje samoupravljanja, 
za resnične človeške vrednote, 
skratka boj za kulturne, sociali
stične, samoupravne medčlove
ške odnose je naša skupna, 
trajna naloga.

Skupno moramo zato gojiti 
kolektivno in tudi družabno živ
ljenje delavcev.

Ne organizirajmo torej le veli
kih dragih proslav ob obletnicah 
in praznikih, marveč pripravimo 
tudi pogostejša srečanja članov 
kolektiva: ob odhodih v vojsko, 
ob podelitvi diplome, ob napre
dovanju, ob večjih novatorskih 
uspehih, ob sprejetju v ZK, ob 
zaokroženih osebnih praznikih 
itd.

Stalna oblika dela lahko po
stane tudi izletništvo. Pogoj za 
uspeh je seveda dobra organiza
cija.

Krajše izlete organiziramo 
sami, daljše in zahtevnejše pa 
raje prepustimo usposobljenim 
potovalnim agencijam. Pri tem 
pa zlasti ne zanemarimo kultur
nih aspektov, ki jih vsak izlet 
omogoča, še zlasti pa kulturni 
izlet!

Širjenje in uporaba dobre 
knjige, to je naslednja možnost 
konkretnega delovanja. Pri de
lavcih moramo spodbuditi zani
manje za branje knjig, to pa 
lahko dosežemo na različne na
čine. Na podlagi ugotovljenih 
potreb in interesov delavcev 
ustanovimo v delovni organiza
ciji ali večji temeljni organizaciji 
enoto vzajemne knjižnice (knji
žica, ki si ustvari knjižni fond s 
samoupravno združenimi sred
stvi več delovnih organizacij in 
katere knjižni fond si izmenju
jejo delovne organizacije ali pa 
poskrbimo za izposojo knjig s 
pomočjo bibliobusa (kakršnega 
ima mariborska knjižnica, bi- 
bliobusov pa je v Sloveniji že 
več). V tovarniškem glasilu pred
stavimo nove kolekcije knjig v 
domači vzajemni knjižnici ali po
samezne izbrane knjige. Delavce 
z literarnimi ambicijami organi
zirajmo in povežimo s tovarni
škim glasilom. Vplivamo lahko 
na nakup knjig za nagrade ali da
rila članom kolektiva. Organizi
ramo lahko srečanja s pisatelji, 
prav tako pa lahko občasno or
ganiziramo prodajne razstave 
knjig. Organiziramo lahko zbi
ranje naročnikov za knjižno 
zbirko Prešernove družbe (lahko 
tudi katero drugo knjižno zbir
ko) itd. Skratka, možnosti je 
obilo. ?

Med oblikami kulture v delov
nih organizacijah so zlasti po
membni amaterizem, kulturno- 
umetniška dejavnost in ustvar
jalnost delavcev. Zato ta smer 
kulturnega prizadevanja kultur
nim organizatorjem ponuja zlasti 
naslednje možnosti: združevanje 
delavcev po nagnjenjih, zanima
njih in sposobnostih v posa
mezne kulturno-umetniške sku
pine, ki žele svoje dosežke pred
staviti kolektivu ali širši skupno
sti; poskrbeti za organizacijsko, 
materialno in strokovno pomoč 
tistim delavcem, ki se umetniško 
izpovedujejo na likovnem, lite

V Savi so sami stopili do založb in 
omogočili svojim delavcem 
nakup dobre knjige po ugodnih 
pogojih. Zamisel je dobra, po
snema pa je, žal, nihče. Povpra
šali smo v knjigarni Mladinske 
knjige v Kranju in zvedeli, da so 
zamisel poskušali prenesti tudi v 
druge kranjske delovne organiza
cije, vendar ni bilo pravega od
meva. Zakaj?! Kakšno vlogo igra 
dobra knjiga v človekovem živ
ljenju, menda ne kaže posebej go
voriti. Savin zgled je le ena izmed 
številnih možnosti, ki bi jih orga
nizacije združenega dela (sindi
kat, kje si?!) lahko uporabile. 
Knjigo bi lahko širili med delavci 
Z organizirano prodajo, z zago
tavljanjem ugodnih pogojev, s 
knjižnimi sejmi, razstavami, sre
čanji.? pesniki in pisatelji, literar
nimi večeri... Zasluži, da bi ji v 
glasilih odstopili več prostora, pi
sali o njenem pomenu, predstav
ljali posamezna dela... Ena 
izmed nalog, ki so si jih sindikati 
zadali na svojem 9. kongresu, je 
tudi preobrazba kulture; celo 
osrednja naloga je to — in knjiga 
ima v njej pomembno vlogo.

rarnem, glasbenem in drugih po
dročjih.

To sta le dve smeri takega de
lovanja, ki se sicer prepletata in 
dopolnjujeta, največkrat pa 
predstavljata tudi pot razvoja 
kulturno osveščenega del avca od 
prvega interesa in negotovega 
poskusa do zrele umetniške iz
povedi.

Minimalne naloge tega po
dročja, ki bi jih moral vsebovati 
načrt, šo zlasti ustanavljanje 
novih kulturno-umetniških sku
pin. Poleg tradicionalnih zvrsti 
takih skupin bi morali dajati po
bude tudi za ustanavljanje sku
pin (sekcij, krožkov) uporabne 
umetnosti, umetniške fotografije 
itd. Načrt naj bi vseboval tudi 
odpiranje družabnih prostorov s 
funkcionalno in lepo oblikovano 
opremo za vsakodnevno sreče
vanje, zbiranje in razpravljanje; 
Organiziranje nastopov lastnih 
in tujih kulturno-umetniških 
skupin za kolektiv, za delavce v 
dislociranih obratih, na gradbiš
čih ter za delavce v kraju bivanja. 
Načrtujmo tudi povezovanje in 
izmenjavo kulturno-umetniških 
skupin in programov z drugimi 
organizacijami združenega dela, 
s šolami, z domovi JLA ter kul- 
turno-umetniškimi organizaci
jami in društvi.

Naslednja možnost načrtova
nega delovanja je tudi povezo
vanje potreb in interesov delav
cev z dejavnostjo kulturnih or
ganizacij in ustanov — naj na
vedem le možnosti, ki jih imamo 
v Mariboru — s pokrajinskim 
muzejem, muzejem NOB, 
umetnostno galerijo, razstavnim 
salonom. Njihova dejavnost je 
usmerjena k ohranjanju in 
spoznavanju kulturno-zgodo- 
vinske dediščine ter pretekle in 
sodobne likovne ustvarjalnosti, 
zato naj bi ustvarili organizatorji 
kulturnega življenja med temi 
ustanovami in svojimi delavci 
čim tesnejši stik. Toda sodelo
vanja z njimi ne bi smeli omejiti 
le na obiske ustanov in na ogled 
razstavljenih zbirk. Ti muzeji in 
likovne galerije so lahko tudi 
pobudniki in izvajalci razstav v 
delovnih organizacijah. Po
membna možnost za približeva
nje likovne ustvarjalnosti delav
cem je nastala v Mariboru — 
bržčas pa tudi kje drugje — z 
večjim številom kolekcijlikovnih 
del poklicnih likovnikov in ama
terjev pri ZKO Maribor; tu dela 
bi namreč lahko razstavili v de
lovnih organizacijah.

Zaradi neposredne izrazne 
moči, tradicije in priljubljenosti 
imajo mariborska drama in 
opera ter koncertna posloval
nica morda največ možnosti za 
bogato neposredno sodelovanje 
z delavci. Vključevan je delavcev 
v abonmaje A in B (za delovne 
kolektive, tovrstne abonmaje 
imajo tudi vsa druga gledališča v 
Sloveniji) ostaja še naprej po
membna konkretna naloga or
ganizatorjev kulturnega življe
nja. s čimer delavce, priprav
ljamo tudi na možnosti, ki bodo 
nastale, ko se bo čez nekaj let 
povečala kapaciteta gledališke 
hiše v Mariboru od sedanjih 550 
na 1000 sedežev. Na pobudo 
koncertne poslovalnice — in ob 
sodelovanju organizatorjev kul
turnega življenja — je bil kot 
stalna oblika uveden program 
vsaj štirih popularnih koncertov 
na leto, kar omogoča postopno 

' vključevanje naših delavcev tudi 
v to vrsto umetniškega doživlja
nja.

(Prihodnjič: Materialna in ka
drovska podlaga organizacije 
kulturnega življenja delavcev v 
kulturnem načrtu OZD)
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Vfl 12. kovaških igrah Slovenije v Tržiču 
150 udeležencev

Lovorika 
v Muto

Vse večji interes za letovanje v šempetrski Iskri

Kako izkoristiti
tudi izvensezonske mesece?

V soboto, 15. septembra, so se 
v Tržiču že zgodaj zjutraj začeli 
zbirati kovači iz vse Slovenije. 
Tržiška tovarna kos in srpov je 
bila namreč otganizator 12. ko-, 
vaških iger Slovenije, ki se jih je 
tokrat udeležilo blizu 450 delav
cev iz 9 organizacij združenega 
dela: Gorenje—Muta, Unior — 
Zreče, Gorenje — Fecro — Slo
venj Gradec, Jeklo — Ruše, To
varna poljedeljskega orodja —

Železarne Ravne III 85; 4. TKS 
Tržič 81; 5. Unior Zreče II 74; 
kegljanje — ženske, ekipno: 1. 
TKS Lovrenc 981; 2. TKS Tržič 
765; 5. Gorenje— Fecro Slovenj 
Gradec 742; posamezno: 1.—2. 
Pisnik in Parkljič (obe TKS Lo
vrenc) 255; 5. Vodopivnik (TPO 
Batuje) 246; moški — ekipno: L 
TKS Lovrenc 1265; 2. Gorenje 
Muta 1191;.'. Gorenje— Fecro 
Slovenj Gradec 1 165; posamez-

Batuje, Tovarna kdson srpov — 
Lovrenc, Železarna Ravne — 
TOZD Kovačnica, Unior — Vi
tanje in Tovarna kos^n srpov — 
Tržič.

Tekmovanje je odprl pred
sednik tržiškega občinskega sin
dikalnega sveta Jože Zupančič, 
udeležence pa sta pozdravila di
rektor Tržiške tovarne kos in 
srpov inž. Vili Logar ter pred
sednik republiškega odbora sin
dikata delavcev proizvodnje in 
predelave kovin Slovenije 
Srečko Mlinarič. Zatem so se 
zvrstila tekmovanja v malem no
gometu, kegljanju, streljanju, 
namiznem tenisu in šahu ter spe
cifični panogi teh iger — v pro
storočnem kovanju. Tržičani so- 
prvič uvedli tudi tekmovanje 
žensk, ki pa so tekmovale le v 
kegljanju.

Vsa tekmovanja so bila od
lično izvedena, tako da so orga
nizacijo pohvalili vsi sodelujoči. 
Domenili so se tudi, da se bodo 
prihodnje leto znova srečali, igre 
bodo pripravili delavci v Tovarni 
poljedelskega orodja v Batujah.

Največje uspehe so imeli člani 
ekipe Gorenje —- Muta.

Rezultati — prostoročno ko
vanje: 1. TKS Lovrenc I 104 
točke; 2. Unior Zreče I 86; 5.

no: 1. Praprotnik (TKS Lovrenc) 
228; 2. Blaznik (Gorenje Muta) 
255; 5. Štolcer (Gorenje — 
Fecro Slovenj Gradec) 225; mali 
nogomet: 1. Unior Zreče; 2. 
TPO Batuje; 5. Jeklo Ruše; naj
boljši igralci: 1. Klančar (Unior 
Zreče); 2. Jug (Jeklo Ruše); 5. 
Kočevar (TPO Batuje); Strelja
nje (zračna puška): 1. Jeklo Ruše 
687; 2. Gorenje—Fecro Slovenj 
Gradec 656; 5. Gorenje Muta 
646; Posamezno: L Žafran 178; 
2. Kladnik (oba Jeklo Ruše) 175; 
5. Golob (Gorenje Muta) 175; 
namizni tenis — ekipno: 1. Žele
zarna Ravne; 2. Gorenje Muta; 
5. Unior Zreče; Posamezno: L 
Štruc (Železarna Ravne); 2. 
Helbl (Gorenje Muta); 5. Mla
kar (Železarne Ravne); Šah — 
ekipno: (.GorenjeMuta 19,5; 2. 
TKS Tržič 17; 5. Unior Zreče 17; 
posamezno: 1. deska Poberžnik 
(Gorenje Muta); 2. deska Ko^ 
čivnik (Gorenje Muta); 5. deska 
Gubič (TKS Tržič); 4. deska Jer
čič (Gorenje Muta);

Skupna uvrstitev (kegljanje, 
namizni tenis, streljanje in šah): 
1. Gorenje Muta 36; 2. Unior 
Zreče 34; 3. Gorenje — Fecro 
Slovenj Gradec 33; 4. Jeklo Ruše 
27; 5. Tržiška tovarna kos in 
srpov 24 itd. KIKEL JANEZ

Andrej Vlaga

Za kolektiv Iskre iz Šempe
tra pri Novi Gorici, ki združuje 
že blizu 5200 ljudi, od tega kar 
polovico žensk, je med drugim 
značilno tudi to, da posveča vse 
večjo pozornost družbenemu 
standardu. Zato so se v kolektivu 
tudi odločili, da bodo poskrbeli 
za čim bolj pestre možnosti leto
vanja, saj je med zaposlenimi vse 
več takih, ki žele del svojega do
pusta preživeti v miru zunaj do
mačega kraja.

»Od lani poklicno skrbim za 
letovanja naših delavcev in za 
družbeni standard v šempetrski 
Iskri,« pripoveduje Branko 
Črnel. »Glede na to, da je med 
našimi ljudmi še vedno veliko 
takih, ki imajo košček zemlje, da 
mnogi zidajo in da nekateri še 
vedno obnavljajo svoje domove, 
ki jih je prizadel potres, se mnogi 
delavci še vednole s težavo odlo
čijo za prave večdnevne počitni
ce.

Zato smo se pri nas odločili za 
nekoliko drago obliko letovanja 
za kolektiv, za posameznike pa 
najbolj mikavno in obenem do
stopno tudi ljudem z nizkimi 
osebnimi dohodki. Kupili smo 
namreč 22 stanovanjskih priko
lic in jih postavili v različne kraje 
ob obali. Tako lahko danes letu
jejo naši ljudje v Novalji na 
Pagu, Kačjaku pri Crikvenici, 
Umagu, Zeleni laguni, Medveji 
in v Funtani pri Vrsarju.«

Opremljena prikolica za 100 di
narjev na dan

Vse stanovanjske prikolice 
Industrije avtoelektričnih izdel
kov iz Šempetra so lepo oprem
ljene in nudijo ljudem vse po
trebno udobje. Imajo velik plat
nen predprostor, opremo za ku
hanje, plin, hladilnik in po več 
udobnih ležišč. Za takšno priko
lico mora odšteti kolektiv 500 
dinarjev na dan, družina, ki jo 
najame, pa le tretjino, to je 100 
dinarjev, kar je v primerjavi z 
drugimi cenami vse prej kot veli
ko.

»Ker imamo zunaj sezone pri
kolice kar na morju, jih usposo
bimo za leto vanje že za prvomaj
ske praznike«, nadaljuje Branko 
Črnel. »Žal pa za počitnice 
zunaj sezone tudi pri nas še ni 
pravega zanimanja, čeprav je 
med nami veliko takih, ki nimajo 
šoloobveznih otrok. Letošnji 
junij je bil prelep, pa vseeno 
hoče večina na morje le julija in 
avgusta. Zdi se mi, da mnogi 
sploh ne vedo, da je lahko na po
čitnicah najlepše zunaj glavne 
turistične sezone. Zato posku
šam posameznike, ki imajo se
veda možnost, pripraviti do tega, 
da bi vsaj za krajši čas odšli na 
letni oddih tudi pred sezono ali 
po njej. Julija in avgusta je letos 
letovalo v naših prikolicah 152 
družin, zunaj sezone pa le 38. V 
22 stanovanjskih prikolicah smo 
letos zabeležili blizu 6000 noči

tev, s čimer smo kljub vsemu še 
kar zadovoljni. V primerjavi s 
prejšnjim letom vsekakor korak 
naprej!«

Možnosti za letovanje tudi drugje

Poleg omenjenih počitniških 
zmogljivosti ima kolektivšempe- 
trske Iskre v zakupu še 28 ležišč v 
Dramljuin 15 vCrikvenici.Tu je 
bilo letošnje poletje treba odšteti 
za celodnevno oskrbo po 190 di
narjev, kar je v primerjavi s po
čitnicami v stanovanjskih priko
licah seveda precej več. Nekaj 
družin pa si je privoščilo počit
nice v Novigradu, kjer ima ko
lektiv hišico s štirimi ležišči.

Tisti, ki jim ni kdove koliko do 
kopanja in do morja, odhajajo 
na oddih na Stador planino nad 
Tolminom. Tu je letos letovalo 

1 5 družin. Dopustniki so za svoje 
udobje skrbeli kar sami, sicer pa 
so, če je bilo le ugodno vreme, 
preživljali dneve kar na planem. 
Postojanka na Studor planini je 
vse bolj priljubljena, saj so tu po
zimi dobre možnosti za smučanje 
in drugo zimsko rekreacijo.

»Tudi v Bovcu imamo hišo, v 
katero pa bomo morali vložiti še 
precej sredstev, da boslužilasvo- 
jemu namenu oziroma rekreaciji 
naših ljudi..,«, dodaja Branko 
Črnel. »Računamo, da bomo 
imeli tu blizu 60 ležišč, kar bo za 
nas, glede na bližino Kanina,zelo 
mikavno. Računamo tudi, da

bomo lahko tu organizirali smu
čarske tečaje, saj je med nami 
vse več ljubiteljev belega športa. 
Zato si prizadevamo, da bi kar 
najhitreje prišli do potrebnih 
sredstev za usposobitev počitni
ške postojanke v Bovcu, saj si od 
nje veliko obetamo.«

Letos nekaj več kot 8300 no
čitev

Branko Črnel je izračunal, da 
je letošnje poletje uporabljalo 
počitniške zmogljivosti šempetr- 
ske Iskre 269 družin oziroma 8,4 
odstotka zaposlenih. Pravi, da so 
s tem podatkom zadovoljni, saj 
je precej bolj spodbuden kot po
datki iz prejšnjih let.

Kljub vsemu pa ostaja 
osnovno vprašanje: kako še 
bolje izkoristiti počitniške zmog
ljivosti in kaj storiti, da ne bi bilo 
v času kolektivnih dopustov 
povpraševanje po prikolicah in 
drugem kar desetkrat večje od 
ponudbe in da bi ljudje hodili na 
dopust tudi zunaj glavne počitni
ške sezone.

V Iskri se zavedajo, da pro
blemu, ki tare tudi druge naše 
kolektive, ne bodo kar tako kos. 
Vsaj delno rešitev pa vidijo v po
večanju zmogljivosti, na drugi 
strani pa v večji pripravljenosti 
posameznikov, da gredo na letni 
dopust že v maju ali juniju ozi
roma v septembru.

Sedma delavska šahovska olimpiada v Puli

Tradicionalna delavska ša
hovska olimpiada Pula 79 se je 
začela v soboto, 22. septembra. 
Doslej je bilo vseh šest teh prire
ditev v Poreču, letos pa se je or
ganizator odločil za Pulo.

Na delavski olimpiadi je sode
lovalo letos rekordno število 
udeležencev — več kot 1100, v 
več kot 200 ekipah iz vse Jugo
slavije. Pokrovitelj olimpiade je 
svet zveze sindikatov Jugoslavi
je, organizatorja pa sta Šahovska 
zveza Srbije in Arena Turist iz 
Pule. Direktor olimpiade je 
Milan Peljin, mednarodni šahov
ski sodnik.

Organizacija tekmovanja je 
odlična, igralci imajo mir in tudi 
tehnično je vse poskrbljeno za 
nemoten potek olimpiade. Vr
hovni sodnik je Dragutin Djaja,

šahovski mojster in mednarodni 
šahovski sodnik, žirijo pa sestav
lja sodniški zbor, sestavljen iz 
mednarodnih šahovskih sodni
kov.

Slovenske delovne organiza
cije so številčno zelo dobro za
stopane, saj je slovenskih ekip 
sorazmerno največ. Močne ekipe 
pa so poslale tudi velike delovne 
organizacije iz drugih republik.

Najvažnejše pa je dobro in 
borbeno vzdušje med igralci, ki 
so seveda vsi amaterji. Organiza
torji so poskrbeli, da so poleg 
dvorane, v kateri potekajo- ša
hovski dvoboji, na voljo stro
kovne knjige o šahu.

Delavska šahovska olimpiada 
je trajala od sobote 21. septem
bra do srede, 26. septembra.
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Po V11L mednarodnem seminarju komisije »Šport in prosti čas« (1.)

Novosti v teoriji in praksi športne rekreacije
Drago Vlaga

V sklepni listini, sprejeti na 
VIII. mednarodnem seminarju 
komisije za šport in prosti čas na 
Bledu, sta za delo v prihodnje 
predvsem pomembni dve pripo
ročili:

Programi rekreacije naj ne 
bodo omejeni samo na tradicio
nalne tekmovalne športne pano
ge. Zajamejo naj tudi izletništvo, 
ekskurzije, ples, folkloro in ra
zlične aktivnosti v naravi. K re
kreaciji v širšem Smislu sodijo 
tudi nekatere amaterske kul
turne d ejavr.es ti.

Ker je športna dejavnost v 
prostem času le del nalog kt jih 
uresničujemo z rekreacijo, ker 
gre predvsem za višjo raven člo

vekovega zdravja, je potrebno 
kar največjo pozornost posvečati 
tudi vprašanjem zdravega načina 
življenja.

Izkušnja je pokazala, da je 
tekmovalni šport privlačen 
predvsem za tiste, ki ga tehnično 
obvladajo, teh pa je pri nas še 
malo. Zato je prav, da so med 
ponudbami za zdravo razvedrilo 
v prostem času tudi netekmo- 
valne dejavnosti, poleg že nave
denih še ljubiteljsko delo (de
nimo na vrtu), nabiranje gozdnih 
sadežev in podobno.

V širšem smislu sodi k rekrea
ciji vse kar človeka telesno in 
duševno obnavlja, kar ga veseli 
in spodbuja k ustvarjalnosti —

potemtakem tudi dejavnosti, ki 
jih prištevamo k ljudskim običa
jem, ljudski kulturi. Pri rekrea
ciji naj bo človek delno športnik, 
ki vadi za zdravje.delno »svobo
den umetnik«, ki oblikuje svoj 
vrt, goji cvetje, posluša glasbo, 
poje v zboru, igra na harmoniko, 
šahira, rešuje križanke in poče
nja to, kar mu bogati življenje.

To sem hotel povedati: vaditi 
je potrebno telesno in duševno, 
se pri igri potit’ in smejati, prav 
luko F:- je pomembno tudi redno 
umsko treniranje. To človeka 
poživlja in ohranja pri močeh. 
»Delo. ki ga r;icf opravljam — ki 
gu opravljam z glavo in i rokami 
•— to., je moja medicina«, je

nekoč izjavil takrat še izredno čil 
mariborski stoletnik Blaž Rane.

Po tem kratkem uvodu bo ra
zumljivo, zakaj smo v blejsko^ 
sklepno listino vključili tudi kul
turno dejavnost. Našo zamisel 
potrjuje tudi praksa. Dr. Miha- 
lička (Praga) je poročal o čedalje 
večji vlogi petja v programih re
kreacije v ČSSR. H.' O. Roth 
(ZRN) je prikazal film o mno
žičnih prireditvah, na katerih se 
ljudje igrajo, pojejo in muzicira- 
j°- V ZSSR gojijo petje tudi v te
čajih za starostnike. Dodamo 
naj, da je naša Zveza društev 
upokojencev SR Slovenije že 
pred leti sprejela v svoj program 
tud: petje (na letošnjem kon

certu v Celju je nastopilo 800 
upokojencev), mimo športnih 
panog pa gojijo tudi šahiranje in 
reševanje križank. Na fakulteti 
za telesno kulturo v Zagrebu 
imajo v študijskem programu 
tudi predmet »rekreacija s sred
stvi kulture in umetnosti«.

Rekreacija
— zdrav način življenja

»V socialističnem načinu živ
ljenja imajo zdravje, telesna kul
tura in šport svoje trdno incsiu. 
Redna športna dejavnost pospe
šuje zdravje, obnovo sil, veselje 
do življenja in delovno sposob
nost človeka«, je načelo, ki ga 
uveljavljajo v Nemški demokra

tični republiki. Posebno pozor
nost pripisujejo organizirani de
javnosti, predvsem pripravam na 
spartakiade in tekmovanjem za 
športno značko. Spartakiada, ki 
se začne v občini in konča s slove
sno in reprezentativno priredi
tvijo v Berlinu, pritegne milijone 
državljanov k vadbi, pri tekmo
vanju za športno značko pa gre 
predvsem za sistematično mno- 
gostransko telesno vzgojo. To 
značko, ki velja kot družbeno 
potrdilo sposobnosti, si je prido
bilo že 40% delavcev.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Začetki revolucionarnega strokovnega (sindikalnega) gibanja na Slovenskem in njegovo združevanje s komunističnim 
centralnim delavskim sindikalnim svetom Jugoslavije do spomladi 1920. leta

Rojstna leta sindikalnega gibanja na Slovenskem
(!■)

Dr. Miro Stiplovšek

Sindikati oziroma strokovne organizacije, kot so 
jih na Slovenskem običajno imenovali še tudi do 
leta 1941, so v desetletju pred prvo svetovno vojno 
postali najbolj množična delavska organizacija. 
Zato so imele v razrednem delavskem gibanju na 
Slovenskem zelo pomembno vlogo in moč Jugoslo
vanske socialnodemokratske stranke (JSDS) je 
pretežno temeljila prav na njih. Zaradi širjenja svo
jega vpliva med delavstvom in za njegovo odvrača
nje od razrednega boja pa sta svoje strokovne or
ganizacije snovali tudi slovenska klerikalna in libe
ralna stranka. Razcepljenost na socialnodemokrat
ske — razredne, krščanskosocialne — solidari- 
stične in liberalne — narodnosocialne organizacije, 
ki se je nato ohranila tudi ves čas med dvema voj
nama, je slabila moč strokovnega gibanja na Slo
venskem in ovirala njegove boje za izboljšanje po
ložaja delavstva. Poudariti moramo, da so bile tako 
pred prvo svetovno vojno kot po njej dominanten 
dejavnik v slovenskem strokovnem gibanju po šte
vilčnem stanju in po aktivnosti razredne strokovne 
organizacije.

Strokovne organizacije na Slovenskem so po za
četku prve svetovne vojne zaradi izjemne vojne za
konodaje in vpoklicev k vojakom skoraj povsem 
prenehale delovati in aktivnost so obnovile šele leta 
1917 po obeh revolucijah v Rusiji. Prav odnos do 
oktobrske socialistične revolucije, oportunistično 
ravnanje v januarskem političnem stavkovnem gi
banju 1918 ter drugih bo jih do konca prve svetovne 
vojne je jasno pokazal protirevolucionarno usmeri
tev vodstva slovenskega razrednega delavskega gi
banja in njegovo paktiranje z buržoazijo. Nadalj
nja pot reformizma, socialpatriotizma in ministe- 
rializma slovenske socialne demokracije je nato v 
revolucionarnih razmerah po prvi svetovni vojni 
nujno vodila v proces diferenciacije na političnem 
in sindikalnem področju, ki v Sloveniji ni potekal 
istočasno kot v drugih jugoslovanskih pokrajinah.

Naloge delavskega jpbanja 
po ustanovitvi jugoslovanske države

Prevrat, razpad avstroogrske monarhije in usta
novitev države Slovencev, Hrvatov in Srbov 29. ok
tobra 1918 ter nato zedinjenje 1. decembra v Kra
ljevino SHS so pomembne prelomnice v zgodovini 
jugoslovanskih narodov. »Za delavsko gibanje v 
jugoslovanskih pokrajinah je pomenila ustanovitev 
skupne države jugoslovanskih narodov med dru
gim tudi, da se je odprla možnost za organiziran boj 
delavskega razreda na širši fronti in s skupnimi si
lami proti kapitalističnemu izkoriščanju in narod
nemu zatiranju«, kajti na teh temeljih se je nova 
država izgrajevala že od svojega začetka. Nastanek 
Kraljevine SHS je torej omogočal povezovanje de
lavskih organizacij posameznih jugoslovanskih po
krajin, ki so se dotlej razvijale ločeno in glede na 
posebne družbenopolitične ter socialnoekonomske 
razmere tudi različno intenzivno. Izjemno težak 
položaj delavstva, ki ga je prva svetovna vojna zao
strila do skrajnih meja, je terjal revolucionarni boj, 
za katerega je bila zgled in pobuda oktobrska revo
lucija v Rusiji, eden temeljnih pogojev za njegovo 
uspešnost pa je bila prav združitev delavskih poli
tičnih, strokovnih (sindikalnih) in drugih organiza
cij. V obdobju nastajanja jugoslovanske države, 
»ko se je buržoazija združila za obrambo svoje vla
davine in utrditev kapitalističnega reda, je zedinje
nje delavskega razreda v jugoslovanskih pokraji
nah postalo najvažnejša naloga delavskega giba
nja«.

Med vojno so se življenjske in delovne razmere 
delavstva občutno poslabšale, kar se je očitno ka
zalo zlasti v velikem znižanju realnih mezd, te so se 
v štirih letih povečale le za nekaj deset odstotkov, 
cene živil pa so porastle nekajkrat, ter v podaljša
nju delovnega časa. Izredno se je poslabšala tudi 
preskrba s prehrano. Vsem tem težavam so se takoj 
po vojni pridružile še nove. Tako je v posameznih 
panogah oziroma na nekaterih območjih nove dr
žave nastala huda brezposelnost zaradi preusmeri
tve vojne industrije v mirnodobsko in zaradi vojnih 
opustošenj, čimprej pa so se hoteli zaposliti tudi 
demobilizirani vojaki-delavci. Gospodarstvu je 
povzročalo dodatne težave tudi vključevanje v novi 
jugoslovanski trg. Vse probleme in pretrese gospo
darskega življenja ter njihove negativne posledice 
pa je buržoazija prevalila na delavski razred in tako 
otežila, njegov položaj. Tudi zaradi tega j?, delav
stvo čutilo potrebo po čimprejšnjem zedinjenju 
strokovnih organizacij.

Razredne strokovne organizacije v jugoslovan
skih pokrajinah pred ustanovitvijo Kraljevine SHS 
niso imele med seboj niti toliko stikov kot socialno
demokratske stranke, za katere so bile prav tako

(Prispevek so skrajšana štiri poglavja iz monografije 
Sindikalno gibanje na Slovenskem 1918—1922, ki 
bo izšla letos in zato opuščamo opombe s podatki o 
uporabljenih virih in literaturi)

Praznovanje prvega maja 1919. leta v Hrastniku

zaradi različnih državnih okvirov zelo skromne 
možnosti. Njihovo povezovanje je bilo treba začeti 
v temeljih, pri čemer so se pokazale težave zaradi 
različne stopnje razvitosti organizacij in razredne 
osveščenosti članstva, metod in oblik delovanja ter 
organizacijske strukture. Na to so vplivali številni 
subjektivni in objektivni dejavniki, posebej pa naj 
opozorimo tudi na različno gospodarsko razvitost 
posameznih jugoslovanskih pokrajin. Zaradi po
sega italijanskega in avstrijskega imperializma 
okrnjeni Slovenija in Hrvaška, ki sta bili v nekdanji 
habsubrški monarhiji industrijsko manj razviti po
krajini, sta postali v novi jugoslovanski državi vo
dilni v tej panogi gospodarstva. V Kraljevini SHS je 
živelo od kmetijstva v začetnem obdobju kar okoli 
80% prebivalstva, v najbolj razviti Sloveniji pa 
okoli 65 %. Tako se je le okoli ena petina do največ 
ene tretjine prebivalstva preživljala z industrijo, 
obrtjo, prometom, trgovino ter z delom v državnih 
in zasebnih uradih ter svobodnih poklicih. Le de
lavstvo različnih poklicev ter nekatere kategorije 
nameščencev pa so prišle v poštev za vključitev v 
strokovne organizacije, za njihovo številčno moč v 
posameznih pokrajinah pa je torej med objektiv
nimi dejavniki vplivala tudi različna socialna struk
tura prebivalstva. Toda za vse jugoslovanske po
krajine velja ugotovitev, da je bilo delavstvo ob 
koncu prve syetovne vojne in neposredno po njej 
bolj kot v kateremkoli dotedanjem obdobju pri
pravljeno, da se z vključitvijo v strokovne organi
zacije načrtno in združeno bori za izboljšanje so
cialnopolitičnega in ekonomskega položaja. Tako 
je bilo pred sklenitvijo akcije za zedinjenje razred
nih strokovnih organizacij v jugoslovanski državi 
»relativno kratko, toda dosti burno obdobje ob
nove in organizacijskega konstituiranja sindikal
nega gibanja v pokrajinskih okvirih«.

Preosnovanje socialnodemokratskih 
strokovnih organizacij v Sloveniji 
in njihova številčna krepitev 
do spomladi 1919

Ustanovitev jugoslovanske države je postavila 
pred slovensko sindikalno gibanje nove naloge. 
Prva posledica zanj je bila njegova oslabitev, saj so 
nekatera pomembna delavska središča na Primor
skem in Koroškem ostala zunaj meja Kraljevine 
SHS in stiki s tamkajšnjimi slovenskimi strokov
nimi organizacijiami so bili postopoma povsem 
prekinjeni. Strokovne organizacije v okviru jugo
slovanskega dela Slovenije so se morale za uspešno 
izpolnjevanje svojih nalog čimprej združiti s sindi
kati v drugih jugoslovanskih pokrajinah, kar velja 
seveda za celotno razredno delavsko gibanje. Slo
venske socialnodemokratske strokovne organiza
cije pa so se morale zavoljo dotedanje strogo cen
tralistične povezanosti z dunajsko Strokovno komi
sijo tudi temeljito preosnovati. Uspešno vodenje 
razrednega boja v povojnih revolucionarnih ra
zmerah pa je poleg organizacijskih ukrepov terjalo 
tudi opustitev njihove reformistične politike in uve
ljavitev revolucionarnih oblik delovanja.^,
' 'Socialni deVnokrati so do spomladt-'f919 osnovali 
deset osrednjih društev — strokovnih zvez, v katere 
so združili sindikalne podružnice ene ali več sorod
nih strok, skupni povezovalni organ pa je bila 
Zveza delavskih društev (ZDD) s strokovno komi
sijo. Svoje strokovne zveze oziroma osrednja druš
tva so tedaj ustanovili železničarji, rudarji, kovi
narji, stavbinci, lesni, tobačni, kemični, usnjarski, 
živilski in oblačilni delavci, v letu 1919 pa so jih 
ustanovili še gostinski delavci ter brivski in frizerski 
pomočniki. Revolucionarne razmere po prevratu 
so bile ugodne za pridobivanje novih članov, s kate

rimi so se okrepile obstoječe podružnice, ustanovili 
pa so tudi precej novih sindikalnih podružnic. Preo
snovanje osnovnih organizacij od konca leta 1918 
se je na Slovenskem izvajalo po načelu, da so se 
morali v enem podjetju vsi delavci ne glede na ra
zlične poklice združiti v eno podružnico, kajti ugo
tovili so, da je obratni-industrijski tip organizacij 
ustreznejši za uspešno aktivnost kot profesional- 
ne-poklicne organizacije. V kratkem času so bili 
postavljeni novi organizacijski temelji za razredno

\
sindikalno gibanje v jugoslovanskem delu Sloveni
je, v katerem se je že do konca marca 1919 število 
članstva dvignilo na več kot 19.000 delavcev in 
delavk.

S temi organizacijskimi ukrepi si je reformistično 
socialnodemokratsko vodstvo ustvarilo tudi pogoje 
za usmerjanje strokovnih organizacij skladno s 
svojo taktiko. Tako je odvračalo strokovno organi
zirano delavstvo od odločnih akcij, kar je povzro
čilo med njim hudo ogorčenje. S preprečevanjem 
revolucionarnih akcij je socialna demokracija po
magala utrjevati buržoazno oblast. Samovoljno pa 
je ravnala tudi v pripravah na združitev jugoslovan
skega razrednega delavskega gibanja. Čeprav je 
slovensko delavstvo že ob ustanavljanju svojih 
osrednjih društev izražalo potrebo po povezavi s 
sorodnimi organizacijami v drugih jugoslovanskih 
pokrajinah kot enem poglavitnih pogojev za 
uspešno delovanje, pa je socialnodemokratsko sin
dikalno vodstvo odklonilo sodelovanje na kongresu 
sindikalne združitve.

Pred združitvijo razrednih strokovnih organiza
cij v Kraljevini SHS pa je bilo treba izoblikovati 
slovensko sindikalno centralo kot zvezo osrednjih 
društev, ji določiti z novimi pravili naloge ter izvo
liti novo vodstvo — strokovno komisijo. Vse te za
htevne in nujne naloge bi lahko opravil le kongres 
strokovnih organizacij. Načelnik Ivan Mlinar in 
tajnik Josip Petejan sta ga v imenu ZDD sklicala za 
16. in 17. marec 1919 v Ljubljani. Strokovne zveze 
so dobile nalogo, da pošljejo na kongres po enega 
delegata na 100 članov in v podružnicah so jih pri
čeli že voliti. Toda sredi priprav je vodstvo ZDD 
kongres preložilo, »ker so politične razmere take, 
da utegne postati vsak hip popolnoma drugačen po
ložaj.«

(NAD ALJE V AN JE PRIHODNJI c)

POSEZONSKI ODDIH NA ALPSKEM ZRAKU 
JE ZDRAV ODDIH

Tudi vam bo koristilo nekaj dni oddiha na zdravem alpskem zraku. V Kompasovih hotelih 
v Kranjski gori, Bledu, Bohinju, Ljubelju in Slovenjem Gradcu so vam na voljo izredne 
možnosti za rekreativen, dinamičen in zdrav oddih.
Kompasovi hoteli v alpskem delu in na obronku Karavank vam nudijo od 15. 9. do 15.12. 
letos celodnevne polne penzione po zelo ugodnih cenah.

PETDNEVNI PENZIONI STANEJO:
A kategorija 1.000 din 
B kategorija 900 din 
C kategorija 800 din 
TOREJ SKORAJ CENEJE KOT DOMA.

& n* ■

INFORMACIJE IN REZERVACIJE V VSEH POSLOVALNICAH KOMPAS JUGOSLAVIJA ali 
V HOTELIH KOMPAS:

HOTEL KOMPAS, Kranjska gora tel. (064) 88-661 
HOTEL KOMPAS, Bled tel. (064) 77-531
HOTEL »Stane Žagar« Bohinj tel. (064) 76-471 
HOTELI KOMPAS, Slovenj Gradec tel. (062) 841-039 
HOTEL KOMPAS, Ljubelj tel. (064) 50-104 KOMPAS HOTELI
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Humoreska

Funkcija v samoupravi
Kozerija

Lepa beseda...

Igo Tratnik

Za začetek tedna je imel 
p.edsednik Siridik napovedano 
viharno dogajanje. Ni bi! sicer 
glavna tarča, ker je bil napove
dan visok obisk iz ljubljanskega 
republiškega vrha »v delovno 
organizacijo« in ne morda, »v 
osnovno organizacijo sindikata«, 
vendar — ker pač vsi vemo, da 
brez sindikata pač nobena stvar 
ne more iti —je bilo na dlani, da 
se mora tudi Sindik pripraviti na 
vsa mogoča vprašanja in druga 
neljuba presenečenja. Vroče bo, 
si je mislil, če bodo drugi priza
deti podtaknili tovarišu iz Ljub
ljane samo sindikalno problema
tiko.

Potem se je kar na vsem lepem 
pokazalo, da je bila Sindikova 
zaskrbljenost odveč, ker mu je 
»pripravljalni odbor« za dosto
jen in sploh organiziran spre
jem tovariša iz Ljubljane že 
izbral delovno zadolžitev:

»Poslušaj, Sindik,« je dejal 
sekretar skupnih služb, »da ne 
boš ob obisku stal nekje na repu, 
smo ti določili posebno odgo
vorno nalogo. Najprej dobro ra
zmisli, potem pa povej, kdp bo 
ob vhodu v tovarno prvi pozdra
vil tovariša iz Ljubljane in kaj naj 
mu reče, da bomo že kar na za
četku ustvarili primerno vzduš
je.«

Predsednik Sindik se je glo
boko zamislil.

»Slišiš,« je rekel sekretarju, 
»da me niste položili? Kar bom 
že predlagal, mi bodo vsi, ki ne 
bodo izbrani, zamerili...«

»Ne pretiravaj! Kolektivnega 
uvodnega govora menda ne mo
remo uprizoriti, saj nismo uspo
sobljeni za zborovsko petje. Poj
diva, mene ali še koga iz skupnih 
služb ne moreš določiti, ker je že

tako dovolj govorjenja, kako 
hodimo tozdom po glavah.«

»In sebe tudi ne morem ime
novati, ker obisk ni na sindikalni 
ravni. Famozno, dva sva že od
padla.. .«

»Direktor?«
»Morda bi šlo, vendar... 

morda se bomo s tem zamerili 
tovarišu iz Ljubljane in položili 
direktorja v godljo. Saj bi bil tak 
sprejem že skoraj dokaz, kako 
pri naš nimamo samoupravlja
nja.«

»Potem pa naj ga pozdravi 
predsednik delavskega sveta!«

»Ne more, saj veš, da začne 
jecljati, koga popade nervoza, jn 
poleg tega mu bova morala še 
govor napisati.«

»Kaj pa Miha iz ZK? Ne, tudi 
ta ne more, ker se komunisti ne 
silimo direktno naprej, ampak 
moramo delovati znotraj sa

moupravnih organov. Poleg tega 
Miha ni tako neumen, da bi prev
zel tako nalogo, ko pa je toliko 
drugih odgovornih...«

»Imam idejo!« je poskočil 
Sindik. »Napravili bomo nekaj 
za vzdušje, nič uradnega... Ra
zumeš? Gosta bo pozdravila tista 
mladinka iz sobe poleg tvoje. 
Nasmehnila se mu bo, potem 
pride šopek rož in tako na
prej ...«

Tovariš iz Ljubljane je bil na 
moč vesel prisrčnega sprejema 
ob tovarniških vratih, nakar se je 
nagnil k mladinki z dolgimi no
gami:

»Oprostite, kaj pa ste. vi? 
Predsednica?«

»Oh, ne,« je rekla mladinka in 
rahlo zardela. »Nimam nobene 
funkcije v samoupravi, samo... 
samo radi me imajo.«

Jože Olaj

V današnjih modernih in 
sploh civiliziranih časih je že 
tako, da lahko pogosto naletiš 
tudi na prijazno, toplo — govor
jeno ali pisano — besedo, s ka
tero ti kaj ponujajo, svetujejo, 
priporočajo, te kam vabijo ali te 
o čem prepričujejo. Resda ti je 
tisto, kar ti ponujajo ali o korist
nosti česar te želijo prepričati, 
največkrat deveta skrb. Toda kaj 
bi tisto: v zahvalo za lepe besede 
jih menda ne boš ozmerjal.

Lepe besede ti pridejo na uho 
že navsezgodaj, ko se ti mudi na 
delo in ti v radijskih oddajah pri
poročajo vsakovrstne reči od 
najnovejših šumečih brezalko
holnih pijač (ki ti jih sicer ponu
jajo že toliko časa, da si jih že 
vnaprej zasovražil) do zadnjega 
jugoslovanskega krika mode na 
področju HI-FI.

Prijazne ponudbe se nadalju
jejo dopoldan, ko primeš v roke
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Slovo od dopusta
J

časnik, v katerem lahko — v sliki 
in besedi — spremljaš priporo
čila o nakupu najnovejšega po
hištva za spalnico ali ne najno
vejšega, zato pa za pet odstotkov 
cenejšega za predsobo. Ponujajo 
ti ogrevalne naprave, za katere 
sicer veš, da se ti bodo v trgovini 
smejali, če boš vprašal po njih , 
okna, ki se neprepustno zapirajo 
in so sploh novost na našem trgu, 
pittnine, harmonike, orgle...

Ponujajo ti, skratka, vsake 
vrste blago, tudi takšno, ki ga v 
trgovini ne dobiš, in takšno, ki ga 
nikoli niti ne boš potreboval. In 
mimo tega te vabijo sem in tja, 
po naši deželi in na tuje, po 
Evropi in Afriki in Aziji, z avto
busom ali letalom, za nekaj dni 
ali za nekaj tednov. Priporočajo 
ti to in ono, tudi popoldan, ko 
bereš revije, in zvečer ko prižgeš 
televizor — domala vse do ta
krat, dokler te ne zmore spanec.

Toda v današnjih modernih 
časih je pač tako. Priznati pa 
moram, da me vse te prelepe be
sede že nekaj časa ne ganejo več. 
Če se mi zazdijo preveč lajnaste 
in nedomiselne, ugasnem radio, 
obrnem stran v časopisu ali uti
šam televizor, če ga že imam 
prižganega, kar pa je redkokdaj.

Mojemu znancu Juretu, ki mu 
sicer pravimo Jurko, pa tovrstne 
lepe besede povzročajo hude 
preglavice.

»Tisto, ki mu ponujajo cenene 
harmonike po šest starih milijo
nov ali letovanje na španski ri
vieri ali kaj podobnega, me ne 
prizadene. Na harmoniko ne 
znam igrati, morska vročina pa 
mi škoduje. Toda moja slabost so 
knjige,« mi je dejal pred nedav
nim.

»Knjige?« sem se začudil. »Saj 
knjiga pa ni takšna reč, da si je ne 
bi mogel kupiti!«

»Hm,« se mi je pomilovalno 
nasmehnil. »Očitnože dolgo nisi

bil v nobeni knjigarni. Knjižne 
zbirke so takole po! milijona sta
rih dinarjev. K sreči jih dajejo 
tudi na obroke.«

»No, vidiš!« sem mu planil v 
besedo. »Čemu tedaj tarnaš! 
Kupiš si kakšno knjižno zbirko,1 
denimo, na deset obrokov po 50 
jurjev — in v miru živiš dalje.«

»Že,že, toda, kaj ko je knjižnih 
zbirk toliko! Zbirka teh roma
nov, zbrana dela tega in izbrana 
dela onega pisatelja, umetnost v 
slikah, živali v podobah, muzeji 
sveta, verstva sveta, ljudstva 
sveta... In vse to mi ponujajo. Na 
izredno vljuden način: pošiljajo 
mi velike ovojnice s prospekti in 
naročilnicami. Kaj morem, naro
čam pač to in ono, saj kulturen 
človek ne more shajati brez 
knjig!«

»Kaj pa k temu pravi tvoja 
žena?« me je tedaj preblisnilo, 
kajti tako na debelo kupovati 
knjige je vendarle tudi proračun
sko vprašanje.

»Ah,« se je skremžil, »priznati 
ti moram, da nima za umetnost 
pravega razumevanja. Pravi, da 
bi raje šli kdaj na kakšen izlet pa 
poleti na morje, namesto da 
denar vlagam v papir. Ob zadnji 
zbirki mi je celo svetovala, da bi 
že kdaj stopi! k nevropsihia
tru...«

»Pa mar prebereš vso to goro 
knjig, ki jih nakupiš?«

»Bral jih bom pozneje, ko 
bom v pokoju. Zdaj nimam časa 
za to, saj vse popoldneve in ve
čere honorarno delam, da lahko 
odplačujem obroke...«

Nagradna 
križanka 

št. 37

Rešitve pošljite do 10. oktobra 
1979 na naslov: TOZD DE
LAVSKA ENOTNOST Ljub
ljana, Dalmatinova 4, s pripisom 
na ovojnici: NAGRADNA
KRIŽANKA ŠT. 37.

Rešitev nagradne 
križanke št. 35

ARARAT, AMINOKISLI
NA, BEGUNJE NA GORENJ
SKEM, IVES, UL, KOBILA, 
DETE, TONI, LB, ARENA, 
DAR, ULAN, EARL, LO, 
MANAKI, RU, IBN SAUD, 
CVETO, TČ ICA, AJAS, 
OBOR, IRINA, EIGER, 
NIALA, AG, TKON, NJOR- 
KA, STALINOGORSK, TAN- 
GER, TOR AN, SONATA.

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke št. 35

L nagrada 200 din: Franc Sve- 
telj, Naklo 109, 64202 Naklo;

2. nagrada 150 din: Zvonka 
Dremel, Debelakova 16, 61450 
Hrastnik;

5. nagrada 100 din: Rozi Že
leznik, Strmca 6, 63270 Laško.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.
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Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP Delo, TOZD
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. List urejajo: 
Andrej Agnič, Ciril Brajer, Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor), Sonja Gaš
peršič, Milan Govekar, Marjan Horvat, Damjan Križnik, Ivo Kuljaj, Rafael Lindič 
(tehnični urednik), Boris Rugelj, Bojan Samarin (odgovorni urednik), Janez

Sever, Igo Tratnik, Andrej Ulaga in Janez Voljč. Založniški svet Delavske enj>t- 313-VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 278, 322-947. Uredništvo tel.: 
nosti — predsednik: Miran Potrč; čjani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, Urška Svetko, 316-672, 323-554 in 316-695; komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.:
JanezČebulj.MajdaEmeršič, Slavko Grčar, Janez Korošec, Edo Lenarčič, Mira 312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-603-41502. Posamezna številka
Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pirc, Janko Sedenja, Vlado Šlamberger, Jože stane 6,00 din, letna naročnina je 300,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina
Varl. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.



Reportažna stran 29. septembra 1979 stran 12

Voda zalila milijone
Andrej Agnič

V nedeljo zjutraj, ko je 
nočna izmena v jami Ojstro v 
Hrastniku že končal a delo in so v 
jami ostali le še tisti, ki skrbe za 
vzdrževanje in remont, je na od- 
kopno čelo kote 170 polja Tere
zija II začela vdirati voda. V za
četku majhen »izvir« je zelo 
hitro širil odprtino, skozi katero 
je začelo pritekati vse več vode. 
Dotok je postajal močnejši in 
začel je bruhati tudi premog, 
mulj in jalovino. Čelo se je za
čelo polniti z vodo, muljem in z 
drugim materialom. V nekaj 
urah ni bilo več mogoče priti na 
čelo. Na reševanje strojne 
opreme ni bilo več mogoče misli
ti, saj bi samo demontaža odko- 
pnega stroja trajala najmanj 3 
dni. V nedeljo in ponedeljek pa 
je bilo najhuje. Tudi do 5 tisoč li
trov vode v minuti so morale po
žreti črpalke. Čeprav mnogokrat 
močnejše, so težko delale, saj so 
se nenehno mašile z nanesenim 
muljem. Rudarji so trdo delali, 
da so lahko sproti čistili sesalne 
šobe. V torek se je voda posto
poma umirila, tako da so že 
lahko začeli čistiti 70 metrov 
dolg transportni rov.

Kakšno škodo je vdor vode in 
materiala naredil na čelu, je bilo 
v sredo še težko reči. Po približ
nih ocenah naj bi bilo nanaše- 
nega materiala za najmanj 1.000 
kubikov. Dejstvo pa je, da je 
vrednost mehanizacije, to je od- 
kopni stroj, hidravlično pod- 
porje in druga ntehanizacija, 
najmanj 3 stare milijarde dinar
jev.

Hrastniški rudnik je znan kot 
moker in vdori vode za rudarje 
jame Ojstro niso nič novega. 
Mnogo je bilo vdorov, večjih in 
manjših v zadnjih letih. Najhujši 
je bil leta 1971. Zadnji pa je bil 
pravzaprav »včeraj«. Prav na 
isto čelo je 24. maja letos vdrla 
voda in ustavila proizvodnjo za 
več mesecev. Po planu sanacije 
naj bi ta trajala tri do štiri mese

ce. Delali so s podvojeno močjo 
in odkop na koti 170 je že dajal' 
skorajda polno proizvodnjo. 
Kako pomembno je polje Tere
zija II, pove podatek, da daje 70 
odstotkov premoga jame Ojstro, 
kar pri polni zmogljivosti 1.100 
ton na dan pomeni vsak dan 
izpad več kot 700.ton premoga. 
In sedaj je to polje spet skoraj v 
celoti izpadlo. Kaj sedaj?

»Transportni rov že čistimo,« 
je povedal direktor TOZD Oj
stro inž. Jože Vidmar. »Kaj 
bomo storili danes, še ni jasno.

Počakati moramo na mnenje 
strokovnjakov. Rešitev prav go
tovo ne bo lahka in preprosta. Ni 
le vprašanje čiščenja rovov in 
čela, vprašanje je, v kakšnem 
stanju je odkopni stroj. Za hi
dravlično podporje pa vemo, da 
je tako ali tako že dotrajano in 
tudi finančno skoraj amortizira
no. Stroški reševanja bi bili prav 
gotovo večj-i od vrednosti pod
porja. Če bi torej podporje in 
mehanizacijo pustili zasuto, bi 
morali ponovno presekati sloj 
premoga in odpreti novo čejo.

Inz. Jože Vidmar, direktor Odtok vode iz zalite jame stalno merijo. V sredo je po odtočni cevi pri- 
TOZD jama Ojstro. teklo »le« še 200—250 litrov vode na minuto. Med tistimi, ki kpntroli-

rajo odtok, je tudi rudarski tehnik Avgust Sketako.

kar Ipi bila najbolj preprosta in 
najhitrejša rešitev. Je pa še dru
ga plat medalje:- drugega pod-, 
porja nimamo in tudi če bi imeli 
denar ter bi naroč ili novega, bi 
trajalo več mesecev, da bi ga do
bili. Več ali manj resno smo na 
sestankih govorili, da bi v skraj
nem primeru šli z mehanizacijo 
za 35 let nazaj in spet uporabili 
les. To pa bi nam seveda vse po
stavilo na glavo. Kakšna bo odlo
čitev, ne vem, mislim pa, da 
bomo kljub vsemu prisiljeni re
ševati zasuto podporje.
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Sanacijo po vdoru 24. maja 
smo izvedli sami in zaenkrat tudi 
plačali. Skupaj skoraj 7 starih 
milijard. Pri tem pomeni izpad 
proizvodnje 3 stare milijarde. 
Obljube, da bomo dobili posoji
la, so bile dane, predvsem od in
teresne skupnosti elektrogospo
darstva — vendar kaj več od ob
ljub doslej nismo slišali. Škoda 
ob sedanjem vdoru je ogromna, 
o številkah pa še. n e'moremo go
voriti. Sedaj hitimo s čiščenjem 
enega rova in pričakujemo, da bo 
v štirinajstih dneh očiščen. V

enem mesecu pa predvidevamo, 
da bomo z obema rovoma prišli 
do čela. Naprej pa bomo videli.«

Etaža, na kateri je vdrla voda, 
naj bi po planu dajala 220 tisoč 
ton premoga na leto. Ob današ
nji energetski krizi in še. posebej 
pomanjkanju premoga, je to—- 
čeprav sorazmeren majhen del 
jugoslovanske proizvodnje, gre 
za 32 milijonov ton na leto — še 
kako pomemben izpad za naše 
gospodarstvo. *

Po 21. zveznem tekmovanju oračev v Krškem

Tekmovanje ali kuhinja

Andrej Agnič

Letošnje 21. zvezno tekmo
vanje oračev je bilo zopet v Slo
veniji, tokrat na zemljišču Agro
kombinata Krško, ki je bil poleg 
skupščine občine Krško in Mer
catorja tudi gostitelj tekmova
nja. Skupaj s soorganizatorji — 
republiško konferenco ZSMS, 
splošnim združenjem kmetijstva, 
živilske industr ije in prehrane ter 
Zadružno zvezo SR Slovenije — 
sta konferenca ljudske tehnike 
Jugoslavije in Zveza organizacij 
za tehnično kulturo Slovenije 
zelo dobro pripravila tekmova
nje v oranju, spretnostni vožnji 
in teoretičnem znanju oračev. 
Treba je poudariti, da so imeli 
organizatorji sorazmerno malo 
časa za priprave, saj je Slovenija 
prevzela organizacijo tekmova
nja namesto SAP Kosovo, ki ga 
zaradi objektivnih težavni mogla 
pripraviti.

Letošnji gostitelji so tekmo
valcem in krajanom Krškega 
pripravili tudi razgiban program, 
ki je izpopolnil tekmovanje. 
Tako so pripravili kulturni pro
gram ob otvoritvi, ogled vinske 
kleti in Forme vive v Kostanjevi
ci, steklenjaka v Brežicah in nu
klearne elektrarne v Krškem. 
Med tekmovanjem so pokazali, 
kako obvladajo kmetijsko me
hanizacijo pionirji strojnih sekcij

pionirskih šolskih zadrug. Svoje 
delo so predstavili tudi najboljši 
modelarji in raketarji. Ob koncil 
pa so priredili še kmečko slavje s 
povorko po ulicah Krškega.

Seveda pa je bilo najpomemb
nejše tekmovanje. Tako za 65 
oračev in še posebej za vodje 
ekip. Čeprav naj bi po napisanih 
in dogovorjenih pravilih pri tem 
tekmovanju veljalo olimpijsko 
načelo, da je najpomembneje 
sodelovati in ne zmagati, je le
tošnje tekmovanje »izzvenelo« 
prav nasprotno.

Hudo kri med tekmovalci je 
poskočila že izbira sodnikov — 
vsaka republika je določila svo
jega — nekateri med njimi pa so 
svojo nalogo razumeli tako, da so 
»navijali« za svojo ekipo. Tako 
je bilo tudi mnenje vojvodinske 
in slovenske ekipe ter predsed
nika centralne žirije, ki so se na 
sojenje pritožili. Kljub večurni 
»živahni« razpravi po tekmova
nju spora niso rešili. Zato bo 
imela zadnjo besedo komisija 
zveznega odbora za pospeševa
nje mehanizacije na vasi.

Prav gotovo po nepotrebnem, 
saj če...

Teh »če« je prav gotovo več. 
Zanje vedo najbolje organiza
torji dosedanjih tekmovanj in 
tisti, ki so za takšna tekmovanja

posredno zadolženi. V »kuhi
nji«, kot že pravijo temu tekmo
vanju, se že nekaj smodi. Dim že 
duši tekmovalce in moti nepo
sredne organizatorje. Treba bo 
hitro pogasiti ogenj, sicer se bo 
jed dokončno spridila!

Kljub vsemu smo več ali manj 
realne rezultate tekmovanja do
bili.

V posameznih kategorijah so 
zmagali:

Kategorija traktorjev nad 60 
KS: L Slovenija, 2. Vojvodina, 
3. Bosna in Hercegovina. Med 
posamezniki pa: L Gligorije Ši
škov— Vojvodina, 2. Franc Raj- 
sar — Slovenija, 3. Branko 
Hrnjak — BiH.

Kategorija lahkih traktorjev 
do 60 KS: 1. Vojvodina, 2. Slo
venija, 3. Bosna in Hercegovina. 
Med posamezniki: Milorad
Le tič, 2. Slavko Maletič, 3. 
Dušan Žjak — vsi Vojvodina.

Mladinci: 1. Bosna in Herce
govina, 2. Slovenija, 3. Vojvodi
na. Med posamezniki: L Bahrija 
Hodžič, 2. Milan Jakovljevič — 
oba BiH, 3. Franc Fajfar — Slo
venija.

Mladinke: L Slovenija, 2.
Makedonija, 3. Srbija. Med po
sameznicami: L Mojca Zajc, 2. 
Slavka Struna — obe Slovenija. 
3. Ružiča Vujanac — Srbija.

Tudi take stvari se dogajajo. In to celo na zveznem tekmovanju: 
nekomu previsoko, drugemu pregloboko.

Slovenske mladinke so na tekmovanju 
premočno zmagale z razliko več kot 100 
točk. Najboljša med njimi je bita »stara« 
traktoristka Mojca Zajc iz Kranja. Prvo 
mesto v državi zanjo ni niti novost in tre
nutno skorajda nima konkurence. Sicer 
pa je Mojca študentka medicine in pravi, 
da doma le še redko pride do traktorju.


